
Protokół Nr XXVI/2020
z XXVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu odbytej w dniu 25 i 26 sierpnia 2020 roku

w sali kinowej Łowickiego Ośrodka Kultury w Łowiczu ul. Podrzeczna 20.

Sesja rozpoczęła się w dniu 25 sierpnia 2020 roku o godzinie 10.06, została przerwana
o godzinie 18.00
Kontynuowana w dniu 26 sierpnia 2020 roku o godzinie 10.00, zakończyła się o godzinie
15.30.

Ustawowa liczba Radnych - 21
Obecnych na Sesji               - 21

Porządek obrad przed zmianami:
1. Otwarcie obrad XXVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.
3. Przyjęcie protokołu z XXV Sesji Rady Miejskiej.
4. Interpelacje i zapytania, 
5. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
6. Sprawy różne - dyskusja.
7. Debata nad raportem o stanie Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania dla Burmistrza
Miasta Łowicza.
9. Rozpatrzenie: 

1/ sprawozdania  z  wykonania  budżetu  Gminy  Miasto  Łowicz  za  2019  rok
i informacji o stanie mienia komunalnego Miasta Łowicza, 
2/ sprawozdania finansowego Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.

10. Zapoznanie się z: 
1/ opinią  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  o  sprawozdaniu  z  wykonania  budżetu
Miasta Łowicza za 2019 rok,
2/ uchwałą  Komisji  Rewizyjnej  w  sprawie  wniosku  o  udzielenie  absolutorium
Burmistrzowi Miasta Łowicza,
3/ opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej, 
4/ opiniami  poszczególnych  Komisji  Rady  o  sprawozdaniu  z  wykonania  budżetu
miasta i sprawozdaniu finansowym za 2019 rok.

11. Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Miasto Łowicz za
2019  rok  i  informacji  o  stanie  mienia  komunalnego  Miasta  Łowicza  oraz
sprawozdaniem finansowym Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.
12. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2019 rok. 
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta Łowicza
absolutorium z tytułu wykonania budżetu Miasta Łowicza za 2019 rok.
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14. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmian  w  Załączniku  do  uchwały
nr XII/93/2019 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 30 maja 2019 r. w sprawie przyjęcia
Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza na lata 2019-2021.
15. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  uchwały  nr  XXXI/189/2004
Rady Miejskiej  w Łowiczu z dnia 26 sierpnia 2004 r.  w sprawie miejscowego planu
zagospodarowania  przestrzennego  miasta  Łowicza,  obszar  urbanistyczny  Śródmieście
z wyłączeniem terenów zamkniętych (w zakresie terenu o symbolu 8.20.MWN,UU).
16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego miasta  Łowicza – obszar urbanistyczny Bratkowice,  fragment  położny
przy ulicy Tuszewskiej.
17. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  przeznaczenia  do  sprzedaży
nieruchomości gruntowej położonej w Łowiczu przy ulicy Kaliskiej, obręb Zielkówka i
wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży. 
18. Rozpatrzenie projektu  uchwały  w  sprawie zmiany  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata 2020-2033 rok.
19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2020
rok.
20. Stanowisko Rady Miejskiej w sprawie szacunku dla praw człowieka. 
21. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej. 
22. Zakończenie obrad XXVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Porządek obrad po zmianach:
1. Otwarcie obrad XXVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.
3. Przyjęcie protokołu z XXV Sesji Rady Miejskiej.
4. Interpelacje i zapytania, 
5. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
6. Sprawy różne - dyskusja.
7. Debata nad raportem o stanie Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania dla Burmistrza
Miasta Łowicza.
9. Rozpatrzenie: 

1/ sprawozdania z wykonania budżetu  Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok
i informacji o stanie mienia komunalnego Miasta Łowicza, 
2/ sprawozdania finansowego Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.

10. Zapoznanie się z: 
1/ opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu
Miasta Łowicza za 2019 rok,
2/ uchwałą Komisji  Rewizyjnej  w sprawie wniosku o udzielenie  absolutorium
Burmistrzowi Miasta Łowicza,
3/ opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej, 
4/ opiniami poszczególnych Komisji Rady o sprawozdaniu z wykonania budżetu
miasta i sprawozdaniu finansowym za 2019 rok.
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11. Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Miasto Łowicz
za  2019  rok  i  informacji  o  stanie  mienia  komunalnego  Miasta  Łowicza  oraz
sprawozdaniem finansowym Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.
12. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2019 rok. 
13. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  udzielenia  Burmistrzowi  Miasta
Łowicza absolutorium z tytułu wykonania budżetu Miasta Łowicza za 2019 rok.
14. Rozpatrzenie  projektu  uchwały w sprawie  zmian w Załączniku  do uchwały
nr XII/93/2019 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 30 maja 2019 r. w sprawie przyjęcia
Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza na lata 2019-2021.
15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXI/189/2004
Rady Miejskiej  w Łowiczu z dnia 26 sierpnia 2004 r.  w sprawie miejscowego planu
zagospodarowania  przestrzennego  miasta  Łowicza,  obszar  urbanistyczny  Śródmieście
z wyłączeniem terenów zamkniętych (w zakresie terenu o symbolu 8.20.MWN,UU).
16. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  miejscowego  planu
zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza – obszar urbanistyczny Bratkowice,
fragment położny przy ulicy Tuszewskiej.
17. Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  przeznaczenia  do  sprzedaży
nieruchomości gruntowej położonej w Łowiczu przy ulicy Kaliskiej, obręb Zielkówka i
wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży. 
18. Rozpatrzenie projektu  uchwały  w  sprawie zmiany  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata 2020-2033 rok.
19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na
2020 rok.
20. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej. 
21. Zakończenie obrad XXVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Ad. 1 
Otwarcia  obrad  XXVI  Sesji  Rady  Miejskiej  w  Łowiczu  dokonał  Przewodniczący  Rady
Miejskiej Jacek Wiśniewski powitał Burmistrza Miasta Pana Krzysztofa Jana Kalińskiego,
Zastępcę Burmistrza Pana Bogusława Bończaka, Sekretarza Miasta Panią Marię Więckowską,
Skarbnika Miasta Pana Arkadiusza Podsędka, Naczelników Wydziału, Dyrektorów jednostek
organizacyjnych  miasta  pracowników  Urzędu  Miejskiego,  przedstawicieli  mediów,
przedstawicieli stowarzyszeń i organizacji pozarządowych.

Ad. 2.
Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski  stwierdził, że proponowany porządek
obrad XXVI Sesji wraz z projektami uchwał został przesłany wszystkim zaproszonym.

Radny Leszek Plichta zgłosił wniosek o zdjęcie z porządku obrad punktu 20. „Stanowisko
Rady Miejskiej w sprawie szacunku dla praw człowieka”. Stwierdził, że w Łowiczu nie ma
osób, które są dyskryminowane i szykanowane. To co jest zaproponowane w tym stanowisku
już funkcjonuje. Podjęcie stanowiska o tym, że ludzie mają się wzajemnie szanować jest nie
potrzebne. Przykładem jest Rada Miejska – Radni są z różnych ugrupowań, popierali różne
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partie  i różnych  kandydatów  na  prezydenta,  jednak  przez  to  nie  ma  wzajemnego  braku
szacunku.  Zapytał  wnioskodawców,  czy  tym  stanowiskiem  chcą  wywołać  walkę
ideologiczną. Podjęcie tego stanowiska podzieli Radnych oraz społeczeństwo. 
Radny  Robert  Wójcik stwierdził,  że  przypomnienie  przez  Radę  Miejską  o  prawach
człowieka nie jest czymś złym. Nie ma nagłośnionych przepadków ataków na mniejszości,
jednak w Polsce takie rzeczy się zdarzają. W tym stanowisku nie pada słowo LGBT – chodzi
o wszystkie mniejszości. Przypomnienie o prawach człowieka nie jest czymś złym. Poprosił
o pozostawienie  projektu  stanowiska  w  porządku  obrad.  Projekt  zgłosiła  młoda  lewica,
a poparło  to  kilka  młodych  osób  sympatyzujących  ze  stowarzyszeniem  „Łowickie.pl”.
Zdjęcie stanowiska tego z porządku obrad to pokazanie jak traktujemy młodych ludzi – Radni
nie chcą rozmawiać o rzeczach, które młodzi proponują. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski  stwierdził, że można do tego podejść
tak, że praw człowieka nie poddaje się pod głosowanie. Zaproponował zamienić stanowisko
Rady  Miejskiej  na  oświadczenie,  pod  którym  podpisaliby  się  Radni.  Takie  oświadczenie
można odczytać na sesji.  

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował głosowanie zdjęcia z porządku obrad punktu 20 „Stanowisko Rady Miejskiej w
sprawie szacunku dla praw człowieka” 

1. Radny Lech Aniszewski głosował „przeciw”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik głosował „za”.
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof  Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
11. Radny Pięta Paweł głosował „przeciw”.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „przeciw”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski głosował „za”.
19. Radny Robert Wójcik głosował „przeciw”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „przeciw”.

15 „za”, 5 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski stwierdził,  że  Rada  Miejska
większością  głosów  zdjęła  z  porządku  obrad  punktu  20  „Stanowisko  Rady  Miejskiej  w
sprawie szacunku dla praw człowieka”, a pozostałe punkty ulegają przesunięciu.

Ad. 3 
Protokół z XXV Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Radni innych propozycji oraz uwag nie zgłosili.
Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził, że skoro uwag nie zgłoszono, protokół zostaje
przyjęty bez zmian. 

Ad. 4
Interpelacje i  zapytania.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  stwierdził,  że  na  złożone  interpelacje  i  zapytania
odpowiedzi udzielono.

Radni nie złożyli zapytań i interpelacji.

Ad. 5
Informację Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami - przedstawił Pan
Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Pytania dot. przedstawionej informacji zgłosili: Radna Zofia Kroc, Radny Robert Wójcik,
Radna Zofia Wielemborek.
Odpowiedzi udzielili:  Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta, Pan Arkadiusz Podsędek
Skarbnik Miasta Łowicza, Pan Grzegorz Pełka Naczelnik Wydziału Inwestycji i Remontów,
Pan Bogusław Bończak Zastępca Burmistrza Miasta.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  Rada  przyjęła
Informację Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.

Ad. 6
Sprawy różne. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  -  przedstawił  pisma  jakie  zostały
skierowane do Rady Miejskiej w Łowiczu:

1. Wystąpienie pokontrolne NIK.
2. Podziękowanie za zaproszenie uczestniczki Powstania Warszawskiego na uroczystości
upamiętniającą 76. Rocznicę Powstania Warszawskiego.
3. Starosty Łowickiego w sprawie bonifikaty od ceny sprzedaży działek na ul. Kaliskiej.

(stanowią załączniki)
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Radny Krzysztof Janicki poinformował, że w Starostwie Powiatowym obyło się spotkanie
z Wojewodą Łódzkim w sprawie dofinasowania budowy żłobka. Zapytał, czy ktoś z urzędu
był na tym spotkaniu. Jakie są możliwości pozyskania środków zewnętrznych?
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  na  spotkaniu  były  cztery  osoby.  Spotkanie
dotyczyło  programu  „Maluch  +”.  Nie  był  obecny  na  tym  spotkaniu,  gdyż  był  na
przesłuchaniu w prokuraturze w sprawie dotyczącej Control Process. 
Pani  Joanna  Mostowska  Dyrektor  Zakładu  Ekonomiczno-Administracyjnego
poinformowała,  że  na  spotkaniu  były  cztery  osoby:  Pani  Małgorzata  Nowak  Naczelnik
Wydziału  Spraw  Społecznych,  Pani  Joanna  Mostowska  Dyrektor  Zakładu  Ekonomiczno-
Administracyjnego,  Pan Grzegorz  Kucharski  Inspektor  Wydziały  Inwestycji  i  Remontów,
Pani  Renata  Kostrzewa  Inspektor  Wydziału  ds.  Pozyskiwania  Środków  Zewnętrznych.
Wnioski o dofinasowanie w ramach programu „Maluch +” można składać od dnia 7 września
do dnia  16  września  2020 roku.  Dofinasowanie  będzie  w wysokości  30 000 zł  na  jedno
miejsce w żłobku. Te zadanie należy zrealizować w ciągu jednego roku budżetowego. Środki
są przeznaczone na organizację miejsc w żłobku i  wyposażenie,  koszty utrzymania  miejsc
w żłobku w ciągu dwóch lat. 
Radna Zofia Kroc zapytała, czy będą szczepienia na grypę dla osób w podeszłym wieku.
Jaka jest wizja odnośnie kamienicy przy pl. Stary Rynek 3 oraz podwórza tej  kamienicy?
Dlaczego miasto nie podpisało umowy na sterylizację zwierząt z żadną lecznica? 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta poinformował, że będą darmowe szczepienia na
grypę dla osób starszych. Kamienice przy Placu Stary Rynek 3 miasto otrzymało w spadku
z możliwością zagospodarowania tylko na cele administracji samorządowej lub na mieszkania
komunalne. Obecnie są tam lokale komunalne. Budynki Ratusza w budynku B i C od wielu
lat nie są remontowane, są tam małe pomieszczenia. Za kilka lat miasto powinno przeznaczyć
tę kamienicę  zadania  administracyjne.  W  planach  jest  budowa  bloku  komunalnego
na ul. Kwiatowej i tam zostaną mieszkańcy tej kamienicy przeniesieni. 
Pan  Paweł  Gawroński  Naczelnik  Wydziału  Spraw  Komunalnych poinformował,  że
miasto  trzykrotni  próbowało  znaleźć  lekarza  weterynarii  w  celu  podpisania  umowy  na
sterylizację  zwierząt.  Dwukrotnie  zostały  wysłane  zapytanie  ofertowe  do  wszystkich
weterynarzy  działających  na  terenie  miasta,  za  trzecim  razem  miasto  wysłało  ofertę  do
wszystkich  weterynarzy wpisanych  do spisu u powiatowego lekarza  weterynarii.  Żaden z
lekarzy nie był zainteresowany współpracą z miastem w sprawie sterylizacji zwierząt. Była
jedna  oferta  od weterynarza  z Łodzi,  jednak  warunkiem  było  zawiezienie  zwierzęcia  do
lecznicy.  W związku  z  tym  oferta  była  dwukrotnie  wyższa  niż  cena  takiego  zabiegu  na
wolnym rynku. Jeśli podmiot społeczny zwróci się do miasta o sterylizację zwierzęcia, miasto
w  ramach  posiadanych  środków  na  ten  cel  zakupi  taki  zabieg  na  wolnym  rynku  u
weterynarza, który zgodził się podjąć wykonania tego zabiegu. 
Radny Robert Wójcik zapytał, czy miasto będzie występować o środki w ramach programu
„Maluch +”.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  miasto  nie  może  występować  o  te  środki
gdyż miasto  nie  ma  projektu  i  dokumentacji.  Program  „Maluch  +”  zapewne  będzie
kontynuowany w kolejnych latach. Poprosił, żeby we wrześniu na sesji podjąć temat budowy
nowego żłobka. 
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Radny Lech Aniszewski  stwierdził,  że miasto miało szansę skorzystać z programu w tym
roku i w przyszłym roku mieć nowe przedszkole i żłobek. Szansa została zaprzepaszczona,
gdyż Burmistrz utrudniał zagospodarowanie budynku po Gimnazjum nr 1. Komisja żłobkowa
musiała  się  wielokrotnie  spotykać  i  prosić  o przedstawienie  kosztorysu,  na  który komisja
czekała 3-4 miesiące.   To był  bardzo duży błąd,  który kosztował miasto istnienie nowego
żłobka czy przedszkola. Przy dofinansowaniu 30 000 zł na jedno miejsce w żłobku miasto
mogło pozyskać 3 000 000 zł na żłobek dla 100 dzieci. Taki był szacowany koszt remontu
budynku po Gimnazjum nr 1. Miasto dołożyło by 1 000 000 zł i byłby nowoczesny żłobek i
fajne duże przedszkole z salą gimnastyczną w budynku po Gimnazjum nr 1. 
Radny Jakub Wolski  stwierdził,  że cyt.  „Pan Burmistrz  tak prowadzi swoją politykę,  że
tylko bierze pod uwagę to co sam wymyśli”. Powołanie Komisji żłobkowej, której stanowiska
nie bierze się pod uwagę było sensu. Jeśli Burmistrz zamierzał od początku budować nowy
żłobek  to  powinien  o  tym  Radnych  poinformować  i  teraz  byłby  już  projekt.  Komisja
żłobkowa dawno skończyła działalność, a Burmistrz podjął inną decyzję.
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  poinformował,  że  zespół  ds.  budowy żłobka
została powołany Zarządzeniem Burmistrza  z dnia 25 września 2020 roku i nie zakończył
swojej  działalności.  Radni  stwierdzili,  że  praca zespołu została  zakończona.  Nie utrudniał
zagospodarowania budynku po Gimnazjum nr 1. Radni decyzję podjęli bez żadnych skutków
finansowych - w budżecie miasta zapisane są środki na budowę żłobka. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewki stwierdził,  że  celem  istnienia  było
wypracowanie wariantów, zaprezentowanie ich na Sesji Rady Miejskiej i Rada Miejska miała
wypracować  opinię.  Opinia  przez  Radę  została  wypracowana.  Można  zignorować  opinię
Rady Miejskiej  i  twierdzić,  ze komisja  żłobkowa nadal  pracuje i  obraduje.  Stwierdził,  że
chyba w tej komisji pracować dalej nie będzie.   
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta przypomniał,  że  został  zobowiązany  do
powołania  komisji  żłobkowej.  Odczytał  treść  zarządzenia  nr  408/2019 Burmistrza  Miasta
Łowicza  z  dnia  8  listopada  2019  roku  w  sprawie  zmiany  Zarządzenia  Nr  305a/2019
Burmistrza  Miasta  Łowicza  w  sprawie  powołania  zespołu  roboczego  do  spraw  budowy
żłobka miejskiego w Łowiczu.
Radna Wiesława Gębura był wniosek komisji Rewizyjnej o budowę nowoczesnego nowego
żłobka. Nie zgadza się z tym, żeby przedszkole przenieść do budynku do Gimnazjum nr 1
a w miejsce  przedszkola  znalazł  się  żłobek.  Wszystkie  przedszkola  wymagają,  żeby
je zbudować od nowa. 
Poinformowała,  że  zbiera  podpisy  pod  petycją  za  budową  nowego  parterowego,
przystosowanego do wymogów unijnych żłobka. 
Radny Józef  Szczepanik  poprosił  Radnych  o  mniej  polityki,  mniej  rozgrywek,  a  więcej
działań na rzecz miasta, więcej rozmów, dyskusji. Poprosił o zostawienie polityki na uboczu.
Radna Zofia Wielemborek  podziękowała  za uzupełnienie  skweru przy ul.  Starzyńskiego
w dodatkowe ławki.  Teren  ten  został  dobrze przygotowany.  Poprosiła  o  ustawienie  koszy
na śmieci w tym miejscu. 
Radny Lech Aniszewski poprosił o nie wprowadzanie narracji, że jest prowadzona polityka.
Żadna  polityka  nie  jest  prowadzona,  tylko  gospodarka,  żeby  sprostać  zapotrzebowaniem
mieszkańców Łowicza.  Miasto potrzebuje nowego żłobka, przedszkola.  W tym celu miało
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zostać przeniesione przedszkole, żeby zrobić miejsce na żłobek. Miasto straciło środki, które
mogło pozyskać z programu „ Maluch plus”.
Poprosił Radną Wiesławę Gęburę o wskazanie źródła pozyskania środków na budowę żłobka.
Radny Dariusz Dzik  poinformował, że w ubiegłym roku zwrócił się z prośbą o uczczenia
100- letniej rocznicy i nadanie nowopowstałemu rondu na ul. Bolimowskiej nazwy „Ronda
zwycięstwa nad bolszewizmem 1920 roku”. W dniu 15 sierpnia 2020 roku były uroczystości
jak co roku. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewki przypomniał,  że  ma  propozycję
o nadanie rondu lub ulicy nazwy gen Tadeusz Rozwadowskiego. 

Ad. 7 
Debata nad raportem o stanie Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewki przedstawił planowany przebieg debaty.
Zgodnie z zapisem w statucie  Miasta Łowicza  § 22 ust.  3 cyt,  „Na sesji Rady Miejskiej,
w punkcie, w którym rozpatrywany jest raport o stanie Miasta  i prowadzona jest debata nad
tym  raportem,  Przewodniczący  Rady  dopuszcza  do  głosu  formalnie  zgłoszonych
mieszkańców  Miasta  po  otwarciu  dyskusji,  w  pierwszej  kolejności,  przed  wystąpieniami
Radnych”. 

Zgodnie  z  decyzją  Rady  Miejskiej  w  Łowiczu  czas  wystąpień  mieszkańców  jest
nieograniczony.
Do dyskusji zgłosiło się14 mieszkańców w następującej kolejności:

Lp. Imię i nazwisko
1 Jacek Kaźmierski
2 Michał Kordecki
3 Jarosław Śmigiera
4 Paweł Kolas
5 Marta Wróbel
6 Mariusz Siewiera
7 Daniel Imieliński
8 Jolanta Głowacka 
9 Andrzej Kaźmierczak
10 Arkadiusz Brodecki
11 Wojciech Urbanek
12 Ryszard Szmajdziński
13 Anna Bieguszewska 
14 Szymon Szaleniec

Obecnych na Sesji Rady Miejskiej jest 10 mieszkańców, którzy zabiorą głos w debacie:
1. Jacek Kaźmierski,
2. Michał Kordecki,
3. Jarosław Śmigiera,
4. Paweł Kolas,
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5. Andrzej Kaźmierczak – przekazał wypowiedź w formie pisemnej,
6. Arkadiusz Brodecki,
7. Wojciech Urbanek,
8. Ryszard Szmajdziński,
9. Anna Bieguszewska,
10. Szymon Szaleniec.

W następnej kolejności głos zabierają radni.
Zgodnie z art.  28aa ust.  5 ustawy o samorządzie gminnym cyt.  „W debacie nad raportem
o stanie gminy radni zabierają głos bez ograniczeń czasowych”.
W  celu  udzielenia  odpowiedzi  na  ewentualnie  zadane  pytania  i  ustosunkowanie  się  do
 postawionych zarzutów na  zakończenie debaty głos zabierze Burmistrz Miasta.
Po wypowiedzi Burmistrza nie przewiduje się powtórnego zabierania głosu przez Radnych

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewki stwierdził,  że  skoro  Radni  uwag
nie zgłosili przyjęte zasady obowiązują.

W debacie  nad  raportem  wzięli  udział:  Pan  Jacek  Kaźmierski,  Pan  Michał  Kordecki,
Pan Jarosław Śmigiera, Pan Paweł Kolas.
Wiceprzewodniczący  Rady  Tadeusz  Żaczek odczytał  wypowiedź  Pana  Andrzeja
Kaźmierczaka.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewki ogłosił przerwę.

Przerwa od 12.37 do 13.28.
Po przerwie

W debacie nad raportem wzięli udział:  Pan Arkadiusz Brodecki, Pan Wojciech Urbanek,
Pan Ryszard Szmajdziński, Pani Anna Bieguszewska, Pan Szymon Szaleniec.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewki w związku z problemami technicznymi 
przy transmisji sesji on-line ogłosił przerwę.

Przerwa od 14.53 do 15.16
Po przerwie

W debacie  nad raportem wzięli  udział:  Radny Robert  Wójcik,  Radny Michał  Trzoska,
Radny  Krzysztof  Janicki,  Radny  Paweł  Pięta,  Radna  Zofia  Wielemborek,  Radny  Lech
Aniszewski, Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta.

Ad. 8
Projekt uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania dla Burmistrza Miasta Łowicza -
przedstawił Pan Jacek Wiśniewski Przewodniczący Rady.
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(stanowi załącznik)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski stwierdził,  że  jest  kworum
i zaproponował przegłosowanie projektu uchwały  w sprawie udzielenia wotum zaufania dla
Burmistrza Miasta Łowicza.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „przeciw”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „przeciw”.
4. Radny Dariusz Dzik głosował „za”.
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof Igielski głosował „przeciw”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”. 
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „przeciw”. 
9. Radna Zofia Kroc głosowała „przeciw”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Paweł Pięta głosował „przeciw”.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”. 
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „przeciw”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „przeciw”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „przeciw”.
18. Radny Jakub Wolski głosował „przeciw”.
19. Radny Robert Wójcik głosował „przeciw”. 
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”. 
21. Radny Tadeusz Żaczek „wstrzymał się” od głosu.

9 „za”, 11 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski stwierdził, że Rada Miejska nie podjęła
uchwały bezwzględną większością głosów.
Zgodnie  z  art.  28aa  ust.  9  Ustawy  o samorządzie  gminnym  cyt.  „Nie  podjęcie  uchwały
o udzielenie  wójtowi  wotum  zaufania  jest  równoznaczne  z  podjęciem  uchwały  o
nieudzieleniu  wójtowi wotum zaufania”.  W związku z  powyższym Rada Miejska podjęła
uchwałę w sprawie nieudzielenia wotum zaufania dla Burmistrza Miasta Łowicza:

Uchwałę Nr XXVI/229/2020

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski zaproponował  przerwanie  sesji
i kontynuowanie jej w dniu 26 sierpnia 2020 roku o godz. 10.00. 
Radny Jakub Wolski zaproponował, żeby sesja była kontynuowana w czwartek 27 sierpnia
2020 roku lub jutro 26 sierpnia o 2020 roku o godzinie 14.00. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewki ogłosił przerwę.
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Przerwa od 17.53 do 17.58
Po przerwie

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski stwierdził,  że  jest  kworum
i zaproponował głosowanie przerwania sesji do dnia 26 sierpnia 2020 roku o godz. 10.00.

1. Radny Lech Aniszewski „wstrzymał się” od głosu.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „przeciw”.
4. Radny Dariusz Dzik głosował „przeciw”.
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „przeciw”.
6. Radny Krzysztof Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „przeciw”. 
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „przeciw”. 
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Paweł Pięta głosował „za”.
12. Radny Leszek Plichta głosował „przeciw”. 
13. Radny Józef Szczepanik „wstrzymał się” od głosu.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski głosował „przeciw”.
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”. 
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”. 
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.

12 „za”, 7 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski stwierdził,  że  Rada  Miejska
większością głosów zdecydowała o przerwania sesji i kontynuowaniu jej w dniu 26 sierpnia
2020 roku o godz. 10.00.

Kontynuacja sesji w dniu 26 sierpnia 2020 roku o godz. 10.00

Radni obecni -20:
1. Radny Lech Aniszewski.
2. Radny Marek Boroski.
3. Radny Grzegorz Durka.
4. Radny Dariusz Dzik.
5. Radna Wiesława Gębura.
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6. Radny Krzysztof Igielski.
7. Radny Krzysztof Janicki. 
8. Radny Łukasz Jażdżyk. 
9. Radna Zofia Kroc.
10. Radny Krzysztof Olko.
11. Radny Paweł Pięta.
12. Radny Leszek Plichta. 
13. Radny Józef Szczepanik.
14. Radny Michał Terenowicz.
15. Radny Michał Trzoska.
16. Radna Zofia Wielemborek.
17. Radny Jacek Wiśniewski.
18. Radny Robert Wójcik. 
19. Radny Henryk Zasępa. 
20. Radny Tadeusz Żaczek.

Ad. 9
2/ Rozpatrzenie sprawozdań sprawozdanie finansowego Gminy Miasto Łowicz za 2019
rok – przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

1/ Rozpatrzenie sprawozdań Sprawozdanie z wykonania budżetu  Gminy Miasto Łowicz
za 2019 rok i informacji o stanie mienia komunalnego Miasta Łowicza – przedstawił Pan 
Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Ad. 10 
1/ Opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu Miasta
Łowicza za 2019 rok – przedstawił Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

2/ Uchwałę  Komisji  Rewizyjnej  w  sprawie  wniosku  o  udzielenie  absolutorium  –
przedstawił Członek Komisji Rewizyjnej Radny Krzysztof Igielski.

(stanowi załącznik)

3/ Opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej – przedstawił
Członek Komisji Rewizyjnej Radny Krzysztof Igielski. 

(stanowi załącznik)

4/ opinie  poszczególnych  Komisji  Rady o sprawozdaniu  z  wykonania  budżetu miasta
i sprawozdaniu finansowym za 2019 rok:

Opinię Komisji  Społecznej – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny Paweł Pięta. 
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Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Leszek Plichta.
Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Michał Terenowicz 
Opinię Komisji Budżetu i Finansów - przedstawił Przewodniczący Komisji Lech Aniszewski.

 (stanowią załączniki)

Ad. 11
Dyskusja: nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok
i informacji  o  stanie  mienia  komunalnego  Miasta  Łowicza  oraz  sprawozdaniem
finansowym Gminy Miasto Łowicz za 2019 rok

Do dyskusji zgłosili się następujący Radni:
Radny Michał Trzoska
Radny Robert Wójcik 
Radna Zofia Wielemborek
Radna Zofia Kroc 
Radny Krzysztof Janicki
Wiceprzewodniczący Rady Boroski
Radny Lech Aniszewski

Radny Michał Trzoska przedstawił  poniżej stanowisko klubu Radnych PIS i niezależni.:
„W tym roku po raz drugi nie tylko dyskutujemy o absolutorium, ale także nad raportem
o stanie  Gminy  Miasto  Łowicz  za  ubiegły  rok.  Z  uwagi  na  liczbę  spraw  i  tematów
poruszanych  zarówno  w Raporcie,  jak  i  Sprawozdaniu  z  wykonania  budżetu,  nie  sposób
zwrócić uwagę na wszystkie tematy.  Wiele z nich, takie jak wykonanie Strategii  Rozwoju
Miasta  Łowicza,  czy poszczególnych  programów było  już omawiane na ostatnich  Sesjach
Rady Miejskiej.
W  poniższej  analizie  porównano  wykonanie  dochodów  i  wydatków  w  ostatnich  latach,
przy czym  maksymalnym  horyzontem  czasowym  jest  rok  2010.  Jednocześnie  porównano
wykonanie budżetu do pierwszego budżetu na 2019 rok, uchwalonego 28 grudnia 2018 r.

DOCHODY
Dochody ogółem wzrosły do 141 mln. Rok do roku jest to wzrost o 11,43%, jest to drugi
najwyższy wzrost w ostatniej dekadzie - lepszy był tylko 2016, kiedy osiągnęliśmy wzrost
14,75%.  Jednocześnie  jest  to  szósty  kolejny  rok,  kiedy  nasze  dochody  rosną.  Dochody
bieżące  wzrosły  o  12,63%.  Dochody  własne  wzrosły  o  8,09%,  ale  jednocześnie
zanotowaliśmy znaczny spadek dochodów z majątku gminy - z ponad 1,8 mln do 1,25 mln.
Po słabszym roku 18, znowu zaliczyliśmy wzrost dochodów z podatku od nieruchomości. W
tym  roku  jest  to  najlepszy  wynik  w  kwocie  17,68  mln.  Rośnie  udział  miasta  i  kwota
dochodów Skarbu Państwa z podatków od osób fizycznych - do niemal 34 mln. W stosunku
rok do roku mieliśmy do czynienia  ze  wzrostem o 12%, co  jest  najlepszym wynikiem w
ostatniej dekadzie. Wzrost obserwujemy również w dochodach podatku od osób prawnych - o
10,5% do 881 tys. I choć jest to trzeci z rzędu rok wzrostów, to wciąż daleko nam do sytuacji
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z  roku  2010,  kiedy  dochody  z  tego  tytułu  przekraczały  milion  złotych  czy  2014,  kiedy
wyniosły niemal półtora miliona złotych. Zawsze zwracamy uwagę, na tę pozycję, bo wiele
mówi  o  kondycji  łowickich  przedsiębiorstw.  Jak  co  roku,  wzrosły  dochody  z  subwencji
oświatowych -  o niecałe  5% (4,94%) i  w tym roku wyniosły 21,17 mln  zł.  Duży wzrost
miasto  zanotowało  w  dochodach  z zakresu  administracji  rządowej  i  innych  zleconych
ustawami - z 25,8 mln do 31,7 mln – o 5,9 miliona zł, co stanowi wzrost o 22,9%. Znaczny
wzrost również w środkach na zadania bieżące z udziałem środków unijnych. W dochodach
majątkowych notujemy spadek o 3% do niecałych 9,5 mln.
Zwykle,  dzięki  zmianom  budżetowym  nie  ma  wątpliwości,  że  budżet  zostaje  wykonany
w wartościach bliskich 100%. Dlatego cenne i pouczające jest porównanie budżetu w swojej
pierwotnej  wersji,  uchwalonego  28  grudnia  2018  roku.  Porównując  dochody  uchwalone
28 grudnia  2018  roku  do  wykonania  -  w  dochodach  ogółem  miasto  miało  134,3  mln,
wykonany został na ponad 141 mln. Dochody bieżące zaplanowano na 118,7 mln, wykonano
131,6  mln  (ponad  10%  więcej).  Ale  nie  wykonano  dochodów  z  majątku  gminy,  które
zaplanowano na 1,75 mln, wykonano niewiele ponad 1,25 mln, czyli zaledwie 71,63%.
Duże  niedoszacowanie  widzimy  w  dochodach  majątkowych,  które  w  grudniu  2018  roku
zaplanowano na ponad 15,5 mln zł,  a wykonano niecałe  9,5 mln,  czyli  nieco ponad 60%
pierwotnie zaplanowanej kwoty. Tutaj przede wszystkim miasto zanotowało mniejszą kwotę
ze środków na inwestycje z udziałem środków unijnych - zaplanowano 12,3 mln, wykonano
niecałe 3,9 mln (31,34%). Nieźle wyglądają dochody ze sprzedaży majątku - zaplanowano
2,162  mln,  wykonano  2,066  (95,56%).  Duży  wzrost  dochodów  z  przekształcenia  prawa
użytkowania wieczystego w prawo własności, ale jak wiadomo jest to podyktowane zmianą
przepisów i powolnym wygaszaniem tej formy posiadania.

WYDATKI
Wydatki ogółem, podobnie jak  dochody ogółem notują szósty rok wzrostów - tym razem
o 12,89%, kwotowo jest to więcej o 17,44 mln (warto przypomnieć, że dochody rok do roku
wzrosły o niemal 14,5 mln.  zł,  więc dziura budżetowa rośnie). W ubiegłym roku wydatki
przewyższyły dochody o 11,652 mln. Jest to najgorszy bilans w ostatniej dekadzie. O niemal
4 miliony,  do  29  milionów  wzrosły  wydatki  na  wydatki  inwestycyjne  (15,61%).  W  tej
dekadzie nie było roku, w którym nie rosłyby wydatki bieżące - w tym roku, w stosunku do
poprzedniego wzrost wyniósł 12,27% i jest to bardzo niepokojący trend, choć jednocześnie
należy przyznać, że procentowy udział wydatków bieżących we wszystkich wydatkach spada
od  2016  roku,  kiedy  stanowiły  88,83%  wydatków  ogółem  do  81,02%  w  roku  2019.
Właściwie wzrostu wydatków nie zanotowaliśmy tylko w dziale II Oświata i wychowanie
oraz  edukacyjna  opieka  wychowawcza  oraz  VII  Ochrona  zdrowia.  Największy  wzrost  w
Dziale III Pomoc społeczna i pozostałe zadania w zakresie pomocy społecznej - o 21,37%, co
kwotowo daje 6,9 mln oraz w wydatkach pozostałych - o 23,68%.
Na koniec 2019 roku notujemy najwyższe zadłużenie w tej dekadzie. 45,62 mln zł, co stanowi
32,3%.  Trzeba  podkreślić,  że  jest  to  największe  zadłużenie  kwotowe,  jak  również
procentowe. Najgorsze, że niespecjalnie widać perspektywę zmniejszenia tej kwoty.
28  grudnia  2018  r.  w  budżecie  zaplanowano  155,3  mln  zł  wydatków.  Na  koniec  roku
wyniosły 152,7 mln. Porównując pierwotny budżet do wykonania mamy budżet zrealizowany
w  98,32%.  Niestety  kwotę  dużo  mniejszą  od  zaplanowanej,  wydatkowano  na  wydatki
inwestycyjne  -  zaplanowano  41,2  mln,  wydano  29  mln  zł,  czyli  70,42%.  Jednocześnie
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znacznie większą od zaplanowanej na wydatki bieżące - ze 114,2 mln, 123,7 mln (wzrost o
8,38%). W największym stopniu zadecydowała tutaj większa kwota wydatkowana na Pomoc
społeczną i pozostałe zadania w zakresie pomocy społecznej.
Zanim przejdziemy do podsumowania  należy wspomnieć  o jeszcze  jednym niepokojącym
trendzie - rośnie suma należności wymagalnych. Na koniec roku 2018 wynosiło 6,92 mln zł,
a na koniec 2019 wynosi  już 7,16 mln.  W niektórych kwestiach widocznie potrzebne jest
uszczelnienie systemu i rozpoczęcie skutecznej windykacji.
Podsumowując  wykonanie  budżetu,  w  kształcie  przyjętym  ostatnią  uchwałą  zmieniającą,
wynik wykonania planu dochodów wydaje się być zadowalający,  jednak analizując głębiej
okazuje  się,  że  np.  dochody  majątkowe,  czy  dochody  z  majątku  gminy  w dużej  mierze
nie zostały wykonane. Jednocześnie wydatki, choć porównując ostatnią uchwałę budżetową,
nie zostały wykonane w 100%, to widać wiele niepokojących trendów - rekordowo ujemny
wynik  budżetu  powoduje,  że  rok  2020  zaczęliśmy  z  rekordowym  zadłużeniem.  Biorąc
pod uwagę  jednoczesne  prowadzenie  wielu  dużych  i  kosztownych  inwestycji  nie  sposób
oprzeć się  wrażeniu,  że odpowiedzialna  postawa radnych  podczas  planowania budżetu  na
2020 rok pozwala jeszcze z umiarkowanym optymizmem patrzeć w przyszłość.”
Radny  Robert  Wójcik poinformował,  że  Regionalna  Izba  Obrachunkowa  sprawdza
wykonanie  budżetu  miasta  Łowicza  pod względem formalnym.  Pod względem formalno-
prawnym wykonanie budżetu jest prawidłowe i opinia RIO jest pozytywna. Budżet to rzecz
żywa i w trakcie roku się zmieniała. Zwrócił uwagę na kilka aspektów wykonania budżetu
Miasta Łowicza za 2020 rok. Przeanalizował od 2004 roku wzrastające zadłużenie miasta,
przedstawił  wskaźniki  zadłużenia.  Przypomniał  o  odpowiedzialnym  działaniu  Radnych
opozycji, którzy przy uchwalaniu budżetu na 2020 rok zdjęli ponad 35 000 000 zł zadłużenia
ponieważ  miasto  miało  by  poważne  problemy.  Trzeba  mierzyć  siły  na  zamiary.
Nikt nie planował i nie przewidział Covid-19. 
Zaapelował do Burmistrza o poczynienie oszczędności. Miasto dopłaca ogromne środki do
miejskiej  oświaty.  Zaproponował  włączenie  księgowości  szkół  do  Zakładu  Ekonomiczno-
Administracyjnego.
Miasto w 2019 roku zaciągnęło komercyjne kredyty i pożyczki a pozostały z tego roku wolne
środki w wysokości 7 444 000 zł.  Zapytał  czy był  miastu potrzebny aż tak wysoki kredyt
komercyjny.
Przeanalizował dochody miasta od 2014 roku. Nadwyżka budżetowa była w roku 2014 i 2016
pozostałe lata kończyły się deficytem. W stosunku do roku 2018 deficyt za 2019 r. wzrósł
o 34,25%.  W  roku  2019  odnotowane  najniższe  od  kilku  lat  wykonanie  wydatków
budżetowych. 
Dokonał analizy w zakresie odpadów komunalnych, do których miasto sukcesywnie dopłaca
coraz więcej o w roku bieżącym trzeba będzie dopłacić ok. 1 616 000 zł.
Sprawa  kanalizacji ul. Czajki to podobna sprawa jak z realizacją ul. Chabrowej. Na rok czasu
pozostawiono mieszkańców tej ulicy ze zdjętym asfaltem. 
Polityka  kadrowa miasta,  nowy wiceprezes  spółki  ZEC i  Naczelnik nowego Wydziału  w 
Urzędzie Miejskim w Łowiczu - odnosi wrażenie że te osoby cyt. „mają w klapie znaczek,
który  łączy”.  A  byłoby  dobrze,  aby  te  osoby  posiadały  odpowiednie  kwalifikacje
do zajmowanego stanowiska.

15



Brak współpracy Burmistrza z Radą Miejską. Koalicja, która trwała tylko do końca sierpnia
2019  roku.  Nie  wychodzi  się  z  koalicji  jeśli  jest  się  zadowolonym  ze  współpracy.  Jako
opozycja są bardzo odpowiedzialni.  Dlatego całe odium nienawiści spadło na opozycję za
zdjęcie środków na sport, stowarzyszenia, na tunel. Było też wiele dobrych działań takich jak
wydatki na oświatę i inwestycje. Należy docenić pozyskanie środków na drogi dojazdowe   do
wiaduktu. 
Covid i budżet państwa z niedoborami spowodują, że wskaźniki będą bardzo się pogarszać. 
Burmistrzowi i radnym życzył podejmowania dobrych decyzji. 
Poniżej przedłożył do protokołu szczegółową analizę wykonania budżetu za 2019 rok:
„Dochody i wydatki 
Dochody ogółem   w 2014 roku wyniosły 87. 617091,86 zł, (100,1% planu) w tym dochody
własne 76 995 435,93 zł. 
Wydatki ogółem w 2014 roku wyniosły 82 539 450,67 zł, (95,9% planu) w tym wydatki
inwestycyjne  wyniosły  7 871 071,51  zł  (9,5%  wydatków  ogółem).  Plan  wydatków
inwestycyjnych wynosił 9 139 285,00 zł (10,6% wydatków ogółem). 
Powstała nadwyżka w kwocie 5 077 641,19 zł. 
Dochody ogółem     w 2015 roku wyniosły 94 515 691,39 zł (98,1% planu), w tym dochody
własne 79 076 000,67 zł. 
Wydatki ogółem w 2015 roku wyniosły 96 450 792,31 zł (97,3% planu), w tym wydatki
inwestycyjne  wyniosły  18 396 254,80  zł  (19,1%  wydatków  ogółem).  Plan  wydatków
inwestycyjnych wynosił 19 512 945,00 zł (19,7% wydatków ogółem). 
Powstał deficyt w wysokości 1 935 100,92 zł. 
Dochody ogółem     w 2016 roku wyniosły 108 495 724,49 zł (100,96% planu), w tym dochody
własne 83 741 617,30 zł. 
Wydatki ogółem w 2016 roku wyniosły 106 366 022,73 zł (95,92% planu), w tym wydatki
inwestycyjne  wyniosły  11 612 863,93  zł  (10,92%  wydatków  ogółem).  Plan  wydatków
inwestycyjnych wynosił 13 403 473,00 zł (12,09% wydatków ogółem). 
Powstała nadwyżka w wysokości 2 129 701,76 zł. 
Dochody ogółem     w 2017 roku wyniosły 115 704 726,96 zł (98,5% planu), w tym dochody
własne 86 203 595,03 zł. 
Wydatki ogółem w 2017 roku wyniosły 120 332 603,15 zł (94,7% planu), w tym wydatki
inwestycyjne  wyniosły  17 585 134,95  zł  (14,6%  wydatków  ogółem).  Plan  wydatków
inwestycyjnych wynosił 20 814 971,00 zł (16,4% wydatków ogółem). 
Powstał deficyt w wysokości 4 627 876,19 zł. 
Dochody ogółem     w 2018 roku wyniosły 126 589 867,30 zł (95,8% planu), w tym dochody
własne 90 569 907,44 zł. 
Wydatki ogółem w 2018 roku wyniosły 135 269 444,00 zł (94,6% planu), w tym wydatki
inwestycyjne  wyniosły  25 072 893,34  zł  (18,5%  wydatków  ogółem).  Plan  wydatków
inwestycyjnych wynosił 28 835 899,00 zł (20,2% wydatków ogółem). 
Powstał deficyt w kwocie 8 679 576,70 zł. 
Dochody ogółem w 2019 roku wyniosły 141 057 723,04 zł (100,4% planu), w tym dochody
własne 97 894 067,32 zł. 
Wydatki ogółem w 2019 roku wyniosły 152 710 112,26 zł (94,1% planu), w tym wydatki
inwestycyjne  wyniosły  28 987 831,14  zł  (19%  wydatków  ogółem).  Plan  wydatków
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inwestycyjnych wynosił 34 254 683,00 zł (21,1% wydatków ogółem). 
Powstał deficyt w kwocie 11 652 389,22 zł. 
W okresie od 2014 roku tylko dwa razy mieliśmy nadwyżkę budżetową tj. 2014 i 2016 roku.
W roku 2019 zanotowaliśmy najwyższy deficyt budżetowy, co musiało spowodować wzrost
zadłużenia  W     stosunku  do  2018  roku  deficyt  budżetowy  wzrósł  o  2     972     812,52  zł  tj.  o
34,25%. W 2019 roku zanotowaliśmy najniżej wykonane procentowo wydatki ogółem.
Nadwyżka operacyjna 
2014  rok  -10 700 541,06  zł  (dochody  bieżące  85 368 920,22  zł,  wydatki  bieżące
74 668 379,16 zł) 
2015  rok  -10 000 775,12  zł  (dochody  bieżące  88 055 314,23  zł,  wydatki  bieżące
78 054 538,51zł) 
2016  rok  -10 142 766,88  zł  (dochody  bieżące  104 895 925,68  zł,  wydatki  bieżące
94 753 158,80 zł)
2017  rok  –  9 417 761,79  zł  (dochody  bieżące  112 165 229,98  zł,  wydatki  bieżące
102 747 468,20 zł)
2018  rok  –  6 632 099,57  zł  (dochody  bieżące  116 828 650,23  zł,  wydatki  bieżące
110 196 550,66 zł)
2019  rok  –  7 863 983,78  zł  (dochody  bieżące  131 586 264,90  zł,  wydatki  bieżące
123 722 281,12 zł)

Nadwyżka operacyjna w 2019 roku stanowi 73,49% nadwyżki  operacyjnej  z 2014
roku,  co  znaczy,  że  zdolności  rozwojowe,  zdolność  miasta  do  zaciągnięcia  zobowiązań
finansowych zostały obniżone w ciągu tych 6 lat o 26,51%, czyli o ponad 1/4. 

Odpady komunalne 
2016  rok  -  bilans  dodatni  +  111 469,45  zł  (dochody  2 670 000,06  zł,  wydatki
2 558 530,61 zł) 
2017  rok  -  bilans  ujemny  –  405 716,10  zł  (dochody  2 657 857,88  zł,  wydatki
3 063 573,98 zł) 
2018  rok  -  bilans  ujemny  –  595 598,44  zł  (dochody  2 724 608,80  zł,  wydatki
3 320 207,24 zł) 
2019  rok  -  bilans  ujemny  –  1 116 459,66  zł  (dochody  3 864 756,77  zł,  wydatki
4 981 216,43 zł) 
2020  rok  -  bilans  ujemny  –  1 616 459,66  zł  (dochody  7 948 861,00  zł,  wydatki
9 565 587,00 zł) 

W ciągu tych 5 lat dołożyliśmy/dołożymy do odpadów komunalnych 3 622 764,41 zł
z budżetu miasta. Trzeba zmienić system odpłatności, gdyż coraz więcej ludzi nie płaci!!!!
Proponowaliśmy opłatę od metra sześciennego zużytej wody. 

Oświata  i  wychowanie  oraz  edukacyjna  opieka  wychowawcza  (bez  wydatków
inwestycyjnych!!!) 
2014 rok  -  wydatki  wyniosły  33 384 640,59 zł  (40,5% wydatków ogółem),  a  subwencja
wyniosła 166 78 433 zł. Dołożyliśmy z własnych środków 16 706 207,59 zł. 
2015  rok  -  wydatki  wyniosły  35 332 512,47  zł  (36,6% wydatków  ogółem),  a  subwencja
wyniosła 18 068 897,00 zł. Dołożyliśmy z własnych środków 17 263 615,47 zł. 
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2016 rok -  wydatki  wyniosły 37 623 348,69 zł  (35,36% wydatków ogółem),  a subwencja
18 811 164,00 zł. Dołożyliśmy z własnych środków 18 812 184,69 zł. 
2017 rok  -  wydatki  wyniosły  38 844 473,96 zł  (32,3% wydatków ogółem),  a  subwencja
19 278 476,00 zł. Dołożyliśmy 19 565 997,96 zł. 
2018  rok  -  wydatki  wyniosły  42     249     533,12  zł  (31,3% wydatków  ogółem)  ,    a  subwencja
20     175     361  ,  00 zł  .   Dołożyliśmy z własnych środków 22     074     172,12 zł.
2019  rok  -  wydatki  wyniosły  44 579 561,22  zł  (29,2% wydatków  ogółem),  a  subwencja
21 172 822,00 zł. Dołożyliśmy z własnych środków 23 406 739,22 zł. 
Wydatki  na  oświatę  rosną nam dużo szybciej  niż  subwencja.  W wyniki  reformy oświaty
straciliśmy 200 uczniów i 10 oddziałów (jeden rocznik).  Należy szukać oszczędności,  nie
zwalniając  nauczycieli  np.:  ZAE  powinien  obsłużyć  także  szkoły  podstawowe,  bez
zwalniania księgowych, które w naturalny sposób mogłyby odejść na emeryturę. 
Plan wydatków 
Plan  wydatków  wynosił  w  2019  roku  162 207 954,31  zł.  Wykonanie  wyniosło
152 710 112,26  zł  tj.  94,1%.  Generalnie  wydatki  nie  zostały  wykonane  aż  na  kwotę
9 497 842,05 zł. 
Wydatki  inwestycyjne  zaplanowane  zostały  na  kwotę  34 254 683  zł  (21,1%  ogółu
wydatków). 
Ich wykonanie wyniosło 28 987 831,14 zł tj. 84,6% w stosunku do planu. Ich wykonanie w
strukturze wydatków wyniosło 19,0% ogółu wydatków. Nie wykonano inwestycji na kwotę
5 266 851,86 zł, czyli 15,4% w stosunku do planu. 

Wydatki majątkowe - wykonanie, a plan na dzień 27 grudnia 2018 roku 
- Dział 500 - Handel, Rozdział 50095 - Pozostała działalność -  modernizacja targowiska
miejskiego. 
Wykonanie  wyniosło  863 901,71zł  (96,88%  planu).  Dnia  27  grudnia  2018  roku,  gdy
przyjmowaliśmy  budżet  na  2018  rok  plan  na  tą  inwestycję  wynosił  463 901,72  zł.
Dołożyliśmy więc 400     000     zł  . Wykonano wiatę na targowisku XXI wieku za kwotę 1 715 000
zł. Nikt z kim rozmawiałem, nie wierzył, że ta inwestycja tyle kosztowała, że była taka droga.
Każdy mówił, że przepłacono!!!. 
-  Drogi gminne - dokumentacja - wykonanie wyniosło tylko 9 075,00 zł tj. 22.69% planu
wynoszącego 40 000 zł. 
-  Budowa  wiaduktu  i  dróg  dojazdowych  wraz  z  infrastrukturą  towarzyszącą -
Wykonanie wyniosło 15 800 000 zł. Plan na koniec grudnia 2018 roku wynosił 9 800 000,00
zł. Dołożyliśmy więc do tej inwestycji 6 mln złotych, 
-  Przebudowa  skrzyżowania  ul.  A.  Krajowej  z  ul.  Mostową  z  budową  tunelu  -
dokumentacja -  plan  wynosił  300 000,00  zł,  został  zmniejszony  do  100 000,00  zł.
Wykonanie wyniosło 14 698,50 zł tj. 14,7 planu. 
-  Prace  drogowe-  oświetlenie  tunelu  w ul.  Arkadyjskiej.  Plan  200 000,0zł,  wykonanie
80046,40 zł tj. 40,02% planu
- Przebudowa ul. Dziewiarskiej - plan 10 000,00 zł, wykonanie 900,00 zł tj.  9,00% planu.
Dodać należy, że pierwotnie plan na tą inwestycję wynosił 300 000,00 zł. Wiemy, że złożono
wniosek do FOS i że inwestycja jest na liście rezerwowej. Czy dostanie dofinansowanie i czy
będzie wykonana czas pokaże.
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- Ul. Chabrowa (niekończąca się opowieść) - plan 160 000 zł, wykonanie 0%. Pierwotnie
plan na tę ulicę wynosił 200 000,00 zł. Wiemy, że i w tym roku ulica ta nie będzie wykonana.
Ona pojawia się w każdym budżecie od 2016 roku.
-  Ul.  Kresowa -  plan  300 000  zł,  wykonanie  8 856,00  zł  (2,95%).  Na komisjach  mówił
Burmistrz,  że na  ul.  Kresową  i  Nieborowską  przygotowany  zostanie  wniosek  o
dofinansowanie do FDS. 
-  budowa ul.  Jaworowej -  wykonanie  wyniosło  240 103,70  zł  (99,63% planu).  W dniu
uchwalenia budżetu na 2019 rok zaplanowano na wykonanie ul. Jaworowej i Grabowej tylko
100 000,00 zł. 
-  przebudowa  ul.  Pałacowej -  wykonanie  wyniosło  225 090,00  zł  (99,6%  planu).
Początkowo na tę ulicę planowaliśmy 200 000,00 zł. Dołożyliśmy 25 090,00 zł. 
- chodnik na ul. Wygoda - wykonanie wyniosło 145 107,34 zł (99,39% planu). Początkowo
planowaliśmy na tę inwestycję kwotę 120 000 zł. Dołożyliśmy więc do niej 25 107,34 zł.
- ścieżka rowerowa w ul. Topolowej - wykonanie wyniosło 1 634 670,00 zł (99,68% planu).
Początkowo planowaliśmy na te inwestycję kwotę 900 000,00 zł. Na tę inwestycję uzyskano
dofinansowanie zewnętrzne w wysokości 50%.
-  ścieżka rowerowa w ul.  Arkadyjskiej -  plan wynosił  19 000,00 zł,  wykonanie 0,00 zł
(0%).
-  Integracja  różnych  systemów  transportu  zbiorowego  poprzez  rozbudowę  węzłów
przesiadkowych  w województwie  łódzkim -  wykonanie  wyniosło  35 528,78 zł  (91,10%
planu).  Początkowo  planowaliśmy  na  tą  inwestycję  kwotę  18 000  zł,  dołożyliśmy  więc
17     528,78 zł (prawie drugie tyle).
- gospodarka mieszkaniowa - na 3 inwestycjach termomodernizacyjnych w zasobach ZGM
zaoszczędzono kwotę 51 000,00 zł.
- wymiana windy osobowej na ul. Kaliskiej - wykonanie wyniosło 205 826,91 zł (99,92%
planu). W grudniu 2018 roku planowaliśmy na tę inwestycję kwotę 165 000 zł. Dołożyl  i  śmy
więc 40     826  ,  91     zł.
-  wykup gruntów - plan 1 000 000,00 zł, wykonanie tylko 173 792,85 zł (17,38% planu).
Na komisji powiedział Burmistrz, że nie wszystkie transakcje doszły do skutku.
- budowa budynku mieszkalnego - "Mieszkanie +". Plan 20 000,00 zł, wykonanie 0,00 zł.
Budowa zaczęła się w tym roku.
-  modernizacja Ratusza - klimatyzacja, uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej.
Wykonanie  wyniosło  11 562,64 zł  (23,13% planu wynoszącego  50 000,00 zł  Początkowo
planowaliśmy na tą inwestycję kwotę 200 000,00 zł.).
- zatoka parkingowa przy Przedszkolu Nr 4 - plan 162 000,00 zł, wykonanie 5 075,00 zł tj.
3,13% Została ta inwestycja wykonana w tym roku.
-  modernizacja stołówki w SP Nr  3 -  wykonanie wyniosło 515 323,10 zł (94,55% planu
wynoszącego 545 000,00 zł). Na tą inwestycję planowaliśmy początkowo tylko 200 000,00
zł. Dołożyliśmy więc   315     323,10   zł
-  modernizacja oczyszczalni ścieków wraz z budową kanalizacji sanitarnej na terenie
aglomeracji  Łowicz  -  etap  I. Wykonanie  wyniosło  412 516,62  zł  (71,07%  planu
wynoszącego 580 445,00 zł).  W grudniu 2018 roku planowaliśmy na tą inwestycję  kwotę
1     138     531,00 zł. 
Środki te zostały wydane na wynagrodzenia JRP, nadzory, zastępstwa procesowe przed KIO,
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usługi doradcze i prawne, opłaty i gwarancje zapłaty.
-  budowa separatorów i osadników - wykonanie 36 898,51 zł (100% planu). Początkowo
planowaliśmy na to zadanie inwestycyjne kwotę 350 000,00 zł.
- budowa mostu na rzece Otolance - plan 100 000,00 zł, wykonanie 0,00 zł.
-  modernizacja  przepompowni ścieków przy  ul.  Baczyńskiego i  Nieborowskiej -  plan
wynosił 100 000,00 zł, wykonanie 0,00 zł.
- zakup pomp do fontanny - wykonanie wyniosło 34 470,94 zł (100% planu). Początkowo
planowaliśmy na tą inwestycję 30 000,00 zł.
-  rewitalizacja parku w Alejach Sienkiewicza -  plan 100 000,00 zł,  wykonanie 0,00 zł.
Ostatecznie wykonano ją z wydatków bieżących.
-  ochrona  powietrza  atmosferycznego  i  klimatu  -  dotacje  na  inwestycje  i  zakupy
inwestycyjne.  Wykonanie  wyniosło  818 020,98  zł  (100%  planu).  Początkowo  plan  ten
wynosił 956 028,00 zł. Piece wymieniły 82 osoby fizyczne.
-  Misja - Emisja - instalacje solarne - plan 2 460,00 zł.  Wykonanie 0,00 zł. Początkowo
plan ten wynosił 210 496,00 zł. Niestety nie udało się go zrealizować.
- oświetlenie ulic - plan wynosił 100 000,00 zł, wykonanie tylko 4 400,00 zł (4,4%). Od 14
lat walczę o postawienie latarni na zakręcie na ul. Kaliskiej przy wjeździe na rampę kolejową.
-  Biblioteka -  poprawa stanu dziedzictwa kulturowego oraz rozwój instytucji  kultury
w Łowiczu  -  adaptacja  pomieszczeń  na  Bibliotekę  Miejską.  Wykonanie  tej  inwestycji
zamknęło się w kwocie 3 392 551,08 zł  (98,61% planu).  Początkowo planowaliśmy na tą
inwestycję kwotę 2 635 601,00 zł. Dołoży  l  iśmy wiec 756     950,08 zł.
-  Poprawa stanu dziedzictwa kulturowego oraz rozwój  instytucji kultury w Łowiczu -
Baszta Klickiego i Ratusz. Wykonanie wyniosło 1 743 309,76 zł (94,35% planu). Na koniec
roku  2018  planowaliśmy  na  tą  inwestycję  kwotę  1 000  653,00  zł.  Dołożyliśmy  wiec
742     656,76     zł.
-  Rewitalizacja  zabytkowego parku przy  baszcie  gen.  Klickiego. Wykonanie  wyniosło
170 695,24  zł  (74,22%  z  planu  wynoszącego  230 000,00  zł).  Kwota  32 000  zł  została
przeniesiona w wydatki niewygasające. Zieleń przy baszcie kosztowała aż 101     662,72 zł!!!!!
- obiekty sportowe - budowa budynku zaplecza stadionu przy ul. Starzyńskiego - etap I.
Plan wynosił  1 000 000,00 zł,  wykonanie 12 300,00 zł (1,23% planu). Najtańsza oferta na
budowę tego obiektu wyniosła 3 638 000,00 zł. Był pomysł, aby postawić budynek w stanie
surowym,  jednak  nie  został  on  zrealizowany.  Złożono  wniosek  do  Ministerstwa  Sportu.
Pytaliśmy  na  jakich  zasadach  Klub  będzie  korzystał  z  tego  budynku  Pan  Burmistrz
odpowiedział, że na ogólnych, dodając jednocześnie, że będzie zwiększona dotacja (chodziło
o kwestię odliczenia VAT).
-  Modernizacja hali Nr 1. Wykonanie wyniosło 147198,63 zł (99,46 planu). Początkowo
planowano na tę inwestycję wydać 120 000,00 zł. Zostało wiec dołożone 27     198,63 zł  .
- Zakupy inwestycyjne - ciągnik - kosiarka, aparatura pomiarowa do dozowania chloru.
Wykonanie  wyniosło  52 639,20  zł  (99,32%  planu).  Początkowo  planowano  wydać
na tą inwestycję 27 000 zł. Dołożyliśmy więc 25     639,20 zł.

Rozdział 92 695 - Pozostała działalność - inwestycje z budżetu obywatelskiego 
-  Plac zabaw z siłownią przy ul. Krudowskiego.  Plan wynosił 100 000,00 zł,  wykonanie
1 500,00 zł (1,50% planu). 
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- kompleks rekreacyjny - górka frajdy. Plan 300 000,00 zł. Wykonanie 0,00 zł. 

Warto  przypomnieć,  że  27  grudnia  2018  roku  Rada  Miejska  podjęła  uchwałę  w
sprawie ustalenia  wykazu niezrealizowanych  kwot wydatków zamieszczonych  w budżecie
Miasta Łowicza, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2019. Na liście znalazło
się 15 zadań na ogólną kwotę 6 490 827,71 zł. 

Wolne środki 
Wolne środki na koniec 2010 roku – 3 796 803,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2011 roku – 3 447 209,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2012 roku – 1 716 365,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2013 roku – 3 830 068,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2014 roku – 4 535 527,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2015 roku – 855 689,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2016 roku – 5 182 712,00 zł, 
Wolne środki na koniec 2017 roku – 4 954 943,00 zł. 
Wolne środki na koniec 2018 roku – 1 567 027,89 zł. 
Wolne środki na koniec 2019 roku – 7 444 800,47 zł 

Zadłużenie Miasta Łowicza w latach 2004 
2004 rok 
Zadłużenie miasta na dzień 3l.12.2004 roku wyniosło 7 266 362 zł, co stanowi 16,4% 
2005 rok 
Zadłużenie miasta na dzień 3l.12.2005 roku wynosi 7 539 672 zł, co stanowi 15,94% 
2006 rok 
Zadłużenie miasta na dzień 3l.12.2006 roku wynosi 6 95l 066,68 zł, co stanowi 12,97% 
2007 rok - skok zadłużenia bo pojawiają się środki unijne z perspektywy 2007 -2013 
Zadłużenie miasta  na dzień 3l.12.2007 roku wynosi  13 644 785,26 zł,  co  stanowi  21,44%
wykonanych dochodów ogółem. 
2008 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  3l.12.2008  roku  wynosi  17 467 882  zł,  co  stanowi  23,9%
wykonanych dochodów ogółem. 
2009 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  31.12.2009  roku  wynosi  20 262 966  zł,  co  stanowi  28,41%
wykonanych dochodów ogółem. 
2010 rok 
Zadłużenie  miasta  na dzień 3l.12.2010 roku  wynosi 22 182 766,00  zł,  co  stanowi 24,23%
wykonanych dochodów ogółem. 
2011 rok 
Zadłużenie  miasta  na dzień 3l.12.2011 roku  wynosi 26 623 444,00  zł,  co  stanowi  30,56%
wykonanych dochodów ogółem. 
2012 rok 
Zadłużenie  miasta  na dzień 3l.12.2012  roku  wynosi 22 910 886,00  zł,  co  stanowi 26,97%
wykonanych dochodów ogółem. 
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2013 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  3l.12.2013 roku  wynosi  23 702 942,00 zł,  co  stanowi  29,0%
wykonanych dochodów ogółem. 
2014 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  3l.12.2014 roku  wynosi  19 330 760,00  zł,  co  stanowi  22,1%
wykonanych dochodów ogółem. 
2015 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  3l.12.2015  roku  wynosi  17 586 023,00  zł,  co  stanowi  18,6%
wykonanych dochodów ogółem. 
2016 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  3l.12.2016  roku  wynosi  2l 083 344,00  zł,  co  stanowi  19,43
wykonanych dochodów ogółem. 
2017 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  31.12.2017  roku  wynosi  23 733 874,00zł,  co  stanowi  20,5%
wykonanych dochodów ogółem. 
2018 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  31.12.2018  roku  wynosi  28 425 534,80zł,  co  stanowi  22,5%
wykonanych dochodów ogółem. 
2019 rok 
Zadłużenie  miasta  na  dzień  31.12.2019  roku  wynosi  45 620 368,60zł,  co  stanowi  32,3%
wykonanych dochodów ogółem 

Projekt WPF na lata 2020-2033 propozycja Pana Burmistrza z 30 grudnia 2019 roku!!! 

Planowane  zadłużenie  na  koniec  2020  roku  68 920 351,40  zł,  co  stanowi  39,35%
wykonanych dochodów ogółem.
Planowane  zadłużenie  na  koniec  2021  roku  97 280 342,20  zł,  co  stanowi  65,24%
wykonanych dochodów ogółem.
Planowane zadłużenie na koniec 2022 roku 120 039 610,00 zł, co stanowi 73,44%. 
Planowane zadłużenie na koniec 2023 roku 111 352 592, 00 zł, co stanowi 71,23%.

Wskaźniki zadłużenia
2022 rok - planowany 8,07% , dopuszczalny 8,09% (różnica 0,02%)
2023 rok - planowany 9,21%, dopuszczalny 9,21% !!!!!! 
2024 rok - planowany 8,91%, dopuszczalny 9,92% (różnica 1,01 ) 

Opinia RIO dotycząca spłaty pożyczek w 2023 roku!!!! 

Na szczęście udało się zmniejszyć zadłużenie ok. 35 mln złotych i tak  zadłużenie w roku
2020 ma wynieść ok. 61,5 mln złotych - 34,85%, a w 2021 roku ma wynieść ok. 79 mln
złotych tj. 52,99%. 

Należy stwierdzić, że przez COVID - 19 i zmiany podatkowe wprowadzone przez rząd,
planowane dochody nie będą wykonane, więc procentowo zadłużenie zwiększy się!!!! 
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W 2020 roku zaciągnęliśmy kredyt  komercyjny w kwocie 19 mln  856 tys.  zł  i  pożyczkę
w kwocie 1 mln  172 tys.  zł.  Pan Burmistrz  początkowo proponował kredyt  w wysokości
24 027 000 zł” .
Radna Zofia Wielemborek sprawozdanie wykonania budżetu Miasta Łowicza za 2019 rok
Regionalna  Izba  Obrachunkowa,  która  jest  organem  nadzoru,  zaopiniowała  pozytywnie.
Wszystkie  zmiany  w  budżecie,  jakie  były  przedstawione  Radzie  na  sesjach  były
zaopiniowane  pozytywnie.  Plan  dochodów  po  zmianach  wynosił  140 555 765,51  zł
wykonanie 141 057 723,04 zł co stanowi 100,4% w stosunku do planu.
Przychody wykonano w wysokości 25 267 027,89 zł. Plan wydatków po zmianach wynosił
162 207 945,31 zł, wykonanie 152 710 112,26 zł co stanowi 84,1% w stosunku do planu. 
Rozchody  wykonano  w  wysokości  6 169 838,20  zł.  Budżet  zaplanowano  z  deficytem
21 652 188,80 zł zrealizowano w wysokości 11 652 389,22 zł. Dochody bieżące zrealizowano
w wysokości 11 652 389,22 zł. Dochody bieżące zrealizowane w wysokości 131 586 264,90
zł  wydatki  bieżące  w  wysokości  123 722 281,12  zł.  Nadwyżka  operacyjna  wyniosła
7 863 983,78 zł.  Zadłużenie  miasta  z  tyt.  Zaciągniętych  kredytów  i  pożyczek  wynosi
45 620 368,60 zł co stanowi 32,34% wykonania dochodów. Ma świadomość, że nie jest to
małe zadłużenie, ale miasto wykonuje szereg dużych kosztownych inwestycji. 
Strukturę  wydatków  i  dochodów  w  poszczególnych  grupach  w  latach  2009-2019
przedstawiają  ujęte  w sprawozdaniu  tabele.  Jest  to  bardzo  ciekawy materiał,  jak  one  się
zmieniały na przestrzeni lat.
Procentowa struktura dochodów za 2019 r. przedstawia się następująco:

1. dotacje25,7%,
2. udział w podatkach skarbu państwa(PIT,CIT)24,6%,
3. wpływy z podatków i opłat 19,3%,
4. subwencje15,9%,
5. wpływy jednostek budżetowych 5,8%,
6. środki unijne 3,9%,
7. dochody z majątku gminy 2,4%,
8. pozostałe dochody własne 0,9%,
9. opłaty z wydania zezwolenia na sprzedaż nap. alkoholowych 0,6%.

Dochody wykonane powyżej planu to min.:
podatek od nieruchomości 102,9%,
podatek rolny i leśny 104,3%,
podatek od środków transportu 121,4%,
podatek dochodowy od osób fizycznych opłacany w formie karty podatkowej 126,7%,
podatek od spadków i darowizn 135,1%,
dochody z tut.  Przekształcenia prawa użytkowania wieczystego w prawo własności
208,9%

Procentowa struktura wydatków za 2019 rok przedstawia się następująco:
1. Oświata i edukacyjna opieka wychowawcza 29,2%.
2. Pomoc społeczna i pozostałe zadania w zakresie polit. Społecznej 25,7%.
3. Wydatki inwestycyjne 19%.
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4. Gospodarka komunalna, mieszkaniowa ,transport, handel, usługi, rolnictwo 
13,1%.
5. Administracja 6,4%.
6. Turystyka, kultura i kultura fizyczna 5,5%.
7. Pozostałe wydatki 0,5%.
8. Ochrona zdrowia 0,4%.
9. Bezpieczeństwo publiczne 0,2%.

Wydatki na oświatę zostały dofinansowane z budżetu miasta (bez środków unijnych i dotacji
z budżetu państwa) w wysokości 6 914 965,30 zł, co stanowi 23,92% ogółu zrealizowanych
wydatków, subwencja oświatowa nie pokrywa potrzeb placówek oświatowych i co roku Rada
dofinansowuje je ze środków gminy. Gdyby subwencja pokrywała potrzeby w 100% , można
byłoby wykonać wiele dodatkowych zadań.
Wydatki  i  zakupy  inwestycyjne  wykonano  w  wysokości  28 987 831,14  zł  tj.  84,6%  w
stosunku do planu. W strukturze wydatków  stanowi to 19%, jest to ok. 1/5 całego budżetu.
Miasto nie ma zobowiązań ponad plan ustalony w budżecie na 2019 r oraz nie ma zobowiązań
wymagalnych.  Wszystkie  podległe  jednostki  miały  zabezpieczone  środki  na  prawidłową
realizację swoich zadań.

Klub  Radnych  „Łączy  nas  Łowicz”  będzie  głosował  za  zatwierdzeniem  sprawozdań
finansowych  wraz  ze  sprawozdaniem  opisowym  z  wykonania  budżetu  za  2019  rok  oraz
za udzieleniem Burmistrzowi Miasta Łowicza absolutorium z tyt. wykonania budżetu miasta
Łowicza za 2019 rok.

Radny Krzysztof Janicki w dniu wczorajszym wiele zostało powiedziane dobrych i złych
słów przy debacie nad raportem o stanie miasta, wiele powiedziano, dzisiaj należy się nad
tym zastanawiać. Każdy z nas chce wygodnie i normalnie żyć a to kosztuje. Chcemy dobrych
dróg w mieście, dobrych samochodów, sprawnej oczyszczalni, nauki i oświaty na wysokim
poziomie  bo  takie  są  standardy  życia.  Każdy  chce  zarabiać  więcej.  Trzeba  powiedzieć,
że koszty utrzymania  pracownika  są zbyt  wysokie  ale   nie  jest  to  wina  Burmistrza  są  to
odgórnie ustalone stawki. Łatwo podnieść stawki minimalne ale za tym idzie konsekwencja
dla pracodawców, dalej dla samorządów. Tak być nie powinno, jest za godnym zarabianiem,
ale jest to dużym obciążeniem dla pracodawców. Rozwój następował by szybciej jeśli koszty
utrzymania byłyby mniejsze. 
Przedmówcy mówili  o  zadłużeniu  miasta.  W mieście  realizowana  jest  budowa wiaduktu,
miasto musi zapłacić za wybudowanie dróg dojazdowych. 
Radny Robert  Wójcik i  Michał  Trzoska mówili  o  gospodarce odpadami,  dlaczego miasto
dokłada do śmieci. Ponieważ zdrożał odbiór za tonę odpadów przez WFOŚIGW, było około
27 zł teraz jest  ok. 270 zł za tonę . Dużo inwestycji było zaplanowanych na 2019 rok. Trzeba
mieć plany i założenia, jeśli nawet nie uda się ich zrealizować w terminie to należy odłożyć i
zrealizować później. Dzięki planowanym inwestycjom na 2019 rok miasto pozyskało prawie
8 mln zł  to dużo. Są głosy Radnych „za” i głosy „przeciw” aby planować mało i żyć na
niskim poziomie, nie będzie cyt. „nikogo głowa  bolała” skąd pozyskać środki. Jeśli chodzi o
oświatę to na oświacie nie należy oszczędzać. Należy wnioskować do rządu, aby subwencje
były wyższe. Z subwencji 85% stanowią płace, a 15 % stanowią koszty utrzymania szkoły.
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Radny Robert Wójcik wspominał o ZEC. Gmina ma obowiązek zaopatrzenia mieszkańców w
wodę i energię cieplną. 
Spółka ZEC przynosi straty głównie z powodu opłaty za jednostki emisyjne które są bardzo
wysokie, tak naprawdę miasto nie powinno płacić ich w ogóle. Dwa lata temu nastąpił znaczy
wzrost cen opału. Poczynania prezesa i zarządu spółki ZEC idą w bardzo dobrymi kierunku,
straty się zmniejszają a w ciągu dwóch lat spółka powinna przynosić zysk.
Niektóre z zaplanowanych inwestycji nie zostały wykonane. Na osiedlu „Górki” pozostało
1,5 drogi do wykonania,  pozostałe  ulice są już wykonane.  Osiedle na Górkach potrzebuje
doprowadzenia gazu ziemnego i nowego przedszkola.  W mieście  potrzeba nowego żłobka
ale to wszystko kosztuje Radni są odpowiedzialnymi  ludźmi i w perspektywie bliższej lub
dalszej  takie inwestycje będą w mieście realizowane. Najpierw trzeba dać coś od siebie, żeby
wymagać od innych, trzeba dyskutować rozmawiać i wybrać najlepsze rozwiązania.
Klub Radnych „Samorządowcy dla Łowicza” będzie głosował za udzieleniem absolutorium
za 2019 rok dla Burmistrza Miasta. 
Radna Zofia Kroc ponowiła pytania zadane na posiedzeniu komisji dot.: str. 39 gospodarka
granatami wykup gruntów wykonanie 17,38 %, str.  43 oświetlenie  ulic wykonanie 4,40%
planu,  str.  44 rewitalizacji  parku przy baszcie  gen.  Klickiego wykonanie  74.22% wydano
200 000 zł na nasadzenia poprosiła o rozwinięcie tych wydatków.
Zapytała ile kosztowała adaptacja Miejskiej Biblioteki, jaki był wkład finansowy  miasta. 
Wiceprzewodniczący  Rady  Marek  Boroski od  12  lat  popierał  wspólnie  z  PIS  Pana
Krzysztofa Kalińskiego Burmistrza Miasta. Zapytał czy Burmistrz się zmienił przez te 12 lat,
może  trochę  się  postarzał,  ale  sytuacja  polityczna  się  zmieniła,  niektórzy dostali  wiatr  w
żagle. Nie chciałby, żeby wiatr zmienił się w wichurę i to wszystko zatopił, zawsze trzeba być
człowiekiem,  największym dobrem dla  człowieka  jest  praca.  Radny Robert  Wójcik swoją
pracę  zawodową  zawdzięcza  Burmistrzowi  chociaż  go  krytykuje.  Burmistrz  ma  duży
szacunek do Radnego Roberta Wójcika i to się  w Burmistrzu ceni. 
Na osiedlu Korabka w ciągu 4 lat wykonano 17 inwestycji które zawdzięczamy Burmistrzowi
i  całej  Radzie Miejskiej.  Ostatnio  została  wykonana ul.  Grabowa i  ul.  Dębowa w bardzo
krótkim terminie. O parking przy blokach na ul. Armii Krajowej jako Radny walczył 3 lata,
w okresie zimowym nie było środków ale w końcu parking  został wykonany. Na działaniach
tych  zyskali mieszkańcy. Najwięcej inwestycji wykonano w dzielnicy Korabka i Górki, może
najmniej w dzielnicy „Przedmieście”. 
Jeśli  chodzi  o  kanalizację  w  mieście  to  jest  ona  szczelna  tylko  jest  podłączana  do  niej
kanalizacja deszczowa. 
Podziękował za pomoc w zorganizowaniu targów pn. Wiosna w  pasiece. W roku bieżącym
miały się odbyć Ogólnopolskie Dni Pszczelarza miało być około 100 000 osób ale się nie
odbędą z powodu pandemii koronawirusa. Nikomu nie narzuca swojego zdania ale będzie
głosował   za udzieleniem absolutorium dla Burmistrza Miasta.  Podziękował Burmistrzowi
za dotychczasową pracę na rzecz miasta Łowicza.
Radny  Lech  Aniszewski poinformował,  że  na  Komisji  Budżetu  i  Finansów  Pan  Janusz
Michalak Dyrektor ZUK potwierdził, fakt że kanalizacja miejska jest nieszczelna. 
Pan Krzysztof  Kaliński Burmistrz  podziękował za wypowiedzi radnych.  W wypowiedzi
Radnego Michała Trzoski było więcej o pozytywnych wskaźnikach w sprawie dochodów,
wydatków i  inwestycji.
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Radny  Robert  Wójcik  dużo  mówił  o  zadłużeniu  miasta.  Zacytował  jego  słowa  ”zawsze
mówiłem,  że  przyjdą  jeszcze  ciężkie  czasy”.  Stwierdził,  że  niektórzy  określają  te słowa
czarnowidztwem.  Poprosił  o  poczekanie  z  ogłaszaniem  w  Łowiczu  czerwonej  strefy
związanej z Covid. W tej trudnej sytuacji trzeba mieć w sobie trochę optymizmu, nie tylko
widzieć,  że  będzie  źle.  Zgodził  się  z  wypowiedzią  Radnego  Janickiego,  że  mieszkańcy
Łowicza chcą wygodniej żyć, chcą jeździć po lepszych drogach. Jednak tego da się pogodzić
z wydatkami. Stwierdził, że wysoka cena za wywóz odpadów to nie jest wina samorządu.   
Radnej  Zofii  Kroc,  odpowiedział  że  cześć  wydatków  nie  została  wydana  ze  względu  na
oszczędności i wzrost cen inwestycji. Poinformował, że kwota 230 000,00 zł na  rewitalizację
zabytkowego parku przy baszcie gen. Klickiego to wkład własny miasta. Natomiast na zieleń
i  nadzór archeologiczny wydano 30 000 zł. 
Koszt  adaptacji  Biblioteki  to   koszt  prawie  3 400 000  zł.  Miasto  otrzymało  69,9%
dofinasowania na tą inwestycję. Podziękował Wiceprzewodniczącemu Markowi Boroskiemu,
że zauważył,  że dużo się dzieje na osiedlu Górki i Korabka. Te dzielnice były najbardziej
zaniedbane.  W  2006  roku  gdy  został  Burmistrzem  na  osiedlu  Górki  tylko  3 ulice   były
utwardzone. Została do wykonania  tylko ul. Chabrowa. 
Idealną  sytuacją  jest  gdy  gmina  nie  ma  zadłużenia.  Jeśli  samorządy  chcą  mieć  oświatę
na dobrym poziomie, darmowe przedszkola (poza odpłatnością za wyżywienie), dodatkowe
ulgi społeczne (becikowe, Karta Seniora, Karta Dużej Rodziny) to nie wystarczy dochodów
własnych miasta. 
Zwrócił uwagę na najważniejsze inwestycje wykonywane w mieście. O budowie wiaduktu
mówi się w Łowiczu od 1960 roku. Modernizacja oczyszczalni  wystarczy miastu na 30 lat.
Miasto ma zabezpieczoną wodę na około 40 lat.  Miasto rocznie bez zadłużania się może
wydać 20 mln zł rocznie na inwestycje. Stwierdził, że zadłużenie nie będzie tak rosło jak jest
to wpisane w Wieloletniej Prognozie Finansowej. Nie jest w Wieloletniej Prognozie zapisane,
że miasto otrzyma kwotę 7 920 462 zł  z Rządowego Funduszu Inwestycji  Lokalnych i  że
zostanie  odliczone  około  15 000 000  zł  Vat-u  z  modernizacji  oczyszczalni.  Obecnie
zadłużenie  miasta  wynosi  23,80%.  Zadłużenie  sąsiednich  miast  jest  większe  i  miasta  te
rezygnują nawet  z  inwestycji z dofinasowaniem unijnym. Dzięki temu, że miasto Łowicz ma
tak duże inwestycje  na lata  2020-2023, miasto otrzyma tak wysokie środki z  Rządowego
Funduszu  Inwestycji  Lokalnych.  Miasto  Sochaczew  otrzyma  kwotę  4 400 000  zł,  Reda  -
2 700 087 zł, Lubliniec 6 000 000 zł, Głowno 600 000 zł, Skierniewice 7 300 000 zł. 
Stwierdził,  że  w samorządzie  nie  da  się  wykonać  inwestycji  bez  kredytu.  Przedsiębiorcy
podpowiadają, żeby  się nie bać  i brać kredyty na inwestycje,  gdyż cena tych inwestycji
drożeje. 
Za kilka lat procent pożyczki będzie dużo mniejszy od inflacji. Trzeba patrzeć z optymizmem
na przyszłość Łowicza. Należy wykonywać duże inwestycje z odpowiedzialnością. Łatwiej
jest  wykonywać  małe  inwestycje  i  mieć  zadłużenie  na  poziomie  4%  -  mniej  pracy,
odpowiedzialności i  przetargów. 
Poinformował,  że  zaangażował  wiele  swoich sił  w to,  żeby wiadukt  powstał  w Łowiczu,
między innymi w rozmowy z przedstawicielami PKP PLK. 

Przewodniczący Rady Jacek Wiśniewski zarządził przerwę w obradach.
Przerwa trwała od godz. 12:30 do godz. 13:25 .
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Po przerwie.

Ad. 12 
Projekt  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  wraz
ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2019 rok -  przedstawił Arkadiusz Podsędek
Skarbnik Miasta. 

(stanowi załącznik)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski stwierdził,  że  jest  kworum
i zaproponował  głosowanie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2019 rok.

1. Radny Lech Aniszewski „wstrzymał się” od głosu.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka „wstrzymał się” od głosu.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof Igielski „wstrzymał się” od głosu.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”. 
8. Radny Łukasz Jażdżyk „wstrzymał się” od głosu. 
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Paweł Pięta „wstrzymał się” od głosu.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”. 
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „przeciw”.
15. Radny Michał Trzoska „wstrzymał się” od głosu.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski „wstrzymał się” od głosu.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik „wstrzymał się” od głosu. 
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”. 
21. Radny Tadeusz Żaczek „wstrzymał się” od głosu.

9 „za”, 1 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady  Miejskiej  Jacek Wiśniewski stwierdził,  że  Rada Miejska podjęła
większością głosów:

U c h w a ł ę  Nr XXVI/230/2020

Ad. 13 
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Projekt  uchwały  w  sprawie  udzielenia  absolutorium  Burmistrzowi  Miasta  Łowicza
z tytułu wykonania budżetu Miasta Łowicza za 2019 rok - przedstawił Przewodniczący
Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski stwierdził,  że  jest  kworum
i zaproponował  głosowanie  projektu  uchwały  w  sprawie  udzielenia  absolutorium
Burmistrzowi Miasta Łowicza z tytułu wykonania budżetu Miasta Łowicza za 2019 rok.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „przeciw”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka „wstrzymał się” od głosu.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof Igielski „wstrzymał się” od głosu.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”. 
8. Radny Łukasz Jażdżyk „wstrzymał się” od głosu.
9. Radna Zofia Kroc „wstrzymała się” od głosu.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Paweł Pięta „wstrzymał się” od głosu.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”. 
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „przeciw”.
15. Radny Michał Trzoska „wstrzymał się” od głosu.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski „wstrzymał się” od głosu.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik „wstrzymał się” od głosu. 
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”. 
21. Radny Tadeusz Żaczek „wstrzymał się” od głosu.

8 „za”, 2 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski stwierdził, że Rada Miejska nie podjęła
bezwzględną  większością  głosów  uchwały  w  sprawie  udzielenia  Burmistrzowi  Miasta
Łowicza absolutorium z tytułu wykonania budżetu Miasta Łowicza na 2019 rok

Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta podziękował Radnym, którzy głosowali za i tym
którzy wtrzymali  się od głosu. Podziękował mieszkańcom, za słowa wsparcia. Miasto jest
ukwiecone  zadbane  place  zabaw  bezpieczne.  Podziękował  za  współpracę  Pani  Sekretarz,
Skarbnikowi Miasta, Naczelnikom Wydziałów, Dyrektorom jednostek i pracownikom Urzędu
Miejskiego. Stwierdził, że zostały podjęte dobre decyzje w sprawie Covid-19.

Ad. 14

28



Rozpatrzenie projektu  uchwały  w  sprawie  zmian  w  Załączniku  do  uchwały
nr XII/93/2019 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 30 maja 2019 r. w sprawie przyjęcia
Miejskiego  Programu Wspierania  Rodziny  dla  Miasta  Łowicza  na  lata  2019-2021  –
przedstawiła Pani Urszula Markowicz Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.

(stanowi załącznik)
Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Leszek Plichta.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum
i zaproponował głosowanie projektu uchwały w sprawie zmian w Załączniku do uchwały
nr XII/93/2019 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 30 maja 2019 r. w sprawie przyjęcia
Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza na lata 2019-2021.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „za”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof  Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Pięta Paweł głosował „za”.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.

19 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
Uchwałę Nr XXVI/231/2020

Ad. 15
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Rozpatrzenie projektu  uchwały  zmieniającego  uchwałę  w  sprawie  zmiany  uchwały
nr XXXI/189/2004/  Rady  Miejskiej  w Łowiczu  z  dnia  26  sierpnia  2004 r.  w sprawie
miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  miasta  Łowicza,  obszar
urbanistyczny  Śródmieście  z  wyłączeniem  terenów  zamkniętych  (w  zakresie  terenu
o symbolu  8.20.MWN,UU)  – przedstawiła  Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik  Wydziału
Gospodarki Gruntami, Planowania Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili. 

Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Michał Terenowicz.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny  Lech
Aniszewski.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował głosowanie  projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie  zmiany
uchwały  nr XXXI/189/2004/  Rady  Miejskiej  w  Łowiczu  z  dnia  26  sierpnia  2004  r.
w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza, obszar
urbanistyczny  Śródmieście  z  wyłączeniem  terenów  zamkniętych  (w  zakresie  terenu
o symbolu 8.20.MWN,UU).

1. Radny Lech Aniszewski głosował „za”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof  Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Pięta Paweł głosował „za”.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.
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19 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
Uchwałę Nr XXVI/232/2020

Ad. 16
Rozpatrzenie projektu  uchwały  w  sprawie  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego miasta Łowicza – obszar urbanistyczny Bratkowice, fragment położny
przy ulicy Tuszewskiej – przedstawiła Pani Anna Gajewska Naczelnik Wydziału Gospodarki
Gruntami, Planowania Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili. 

Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Michał Terenowicz.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny  Lech
Aniszewski.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował  głosowanie  projektu  uchwały w  sprawie  miejscowego  planu
zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza – obszar urbanistyczny Bratkowice,
fragment położny przy ulicy Tuszewskiej.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „za”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof  Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Pięta Paweł głosował „za”.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
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20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.

19 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
Uchwałę Nr XXVI/233/2020

Ad. 17
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości
gruntowej  położonej  w  Łowiczu  przy  ulicy  Kaliskiej,  obręb  Zielkówka  i  wyrażenia
zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży  – przedstawiła Pani Anna Gajewska
Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami, Planowania Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  Planowania
Przestrzennego  i  Rolnictwa  poinformowała,  że  sprzedaż  odbędzie  się  w  trybie
bezprzetargowym. Z bonifikatą i doliczeniem podatku VAT kwota do zapłaty wyniesie ponad
400 000 zł. Stwierdziła, że 50% bonifikata jest bardzo duża. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  poinformował,  że  na  wspólnym
posiedzeniu  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  oraz  Komisji  Budżetu  i  Finansów
przegłosowany został przyjęty wniosek o zmianę bonifikaty z 50% do 80%. 
Poinformował, że wpłynęło pismo od Starosty Łowickiego o zastosowanie 90% bonifikaty.
Radna Zofia  Wielemborek  stwierdzała,  że  bonifikata  50% jest  dobrą  propozycją.  Radni
mówią  o  dużym  zadłużeniu  miasta.  Uzyskała  informację  od  Skarbnika,  że  Starostwo
Powiatowe  może  tą  kwotę  zapłacić  w  ratach.  Na  I  półrocze  2020  roku  wykonanie  ze
sprzedaży mienia wyniosło 623 620 zł, a plan był 3 000 000 zł czyli wykonano około 20%. W
Zespole  Szkół  Ponadpodstawowych  nr 4  uczy się  37% dzieci  z  Łowicza  pozostałe  dzieci
pochodzą z powiatu łowickiego. Rada musi dba
 o  majątek miasta
Radny Robert Wójcik ubolewa nad tym, że Starosta z Burmistrzem nie potrafią się dogadać.
Stwierdził,  że  powinno  to  odbyć  się  w  formie  zamiany  działek.  Zapytał,  czy  była
rozpatrywana propozycja zamiany działek, jakie działki proponowało Starostwo. Działka ta
dotyczy celu edukacyjnego – budowy sali gimnastycznej. Ta działka nie jest do sprzedaży.
Cel jest na polepszenie warunków kształcenia młodzieży łowickiej. Od wielu lat mówi się o
potrzebie budowy sali gimnastycznej.
Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski  fakt wpisania bonifikaty do uchwały
oznacza, że włodarze się jakoś dogadują. 
Burmistrz Miasta  Krzysztof  Kaliński poinformował,  że  rozmowy  z  Panem  Marcinem
Kosiorkiem  Starostom  Łowickim  i  Panem  Piotrem  Malczykiem  Wicestarostą  Łowickim
odbywały  się  w  obecności  pani  Anny  Gajewskiej  Naczelnika  Wydziału  Gospodarki
Gruntami, Planowania Przestrzennego i Rolnictwa. Rozmowy rozpoczęły się kilka miesięcy
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temu  i  wtedy  została  uzgodniona  dużo  niższa  bonifikata.  Tydzień  temu  Burmistrz
zaproponował  50%  bonifikaty.  Starostwo  wystąpiło  z  pismem  o  większą  bonifikatę.
Przypomniał, że był krytykowany za zakup ul. Kaliskiej 5 i był wzywany w związku z tym do
prokuratury i do Regionalnej Izby Obrachunkowej. Zwrócił się do Radnych Rady Miejskiej,
którzy  nie  są Radnymi  Powiatu  Łowickiego,  i  powinni  kierować  się  interesem  miasta.
Bonifikata w wysokości 50% to kwota 405 900 zł jest wystarczająca. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  zapytał, kiedy  po  raz  pierwszy
starostwo podjęło próbę pozyskania tej działki. 
Burmistrz Miasta  Krzysztof  Kaliński poinformował,  że  po  raz  pierwszy  o  tą  działkę
wystąpił poprzedni starosta Krzysztof Figat w 2018 roku. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski stwierdził, że sprawa trochę już trwa. 
Burmistrz Miasta Krzysztof Kaliński poinformował, że wystąpienie było latem 2018 roku.
Potem były wybory samorządowe i sprawa utknęła.
Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  Planowania
Przestrzennego  i  Rolnictwa poinformowała,  że  działka  może  być  samodzielną  działką
budowalną,  ma  dostęp  do  drogi  publicznej.  Miasto  może  ogłosić  przetarg  na  sprzedaż
tej działki. Starosta Krzysztof Figat wystąpił o działkę w innym miejscu – od strony basenu.
Miasto zaproponowało inne miejsce i wtedy ówczesny starosta odstąpił od dalszych rozmów.
Obecny starosta wystąpił w lutym br. o działki w tej lokalizacji. Nie było rozmów na temat
próby zamiany działek.  Nieruchomość  trzeba  zamienić  na  adekwatny przedmiot  zamiany.
Wycenia  się  obydwie  nieruchomości  i na  rzecz  właściciela  nieruchomości  o  mniejszej
wartości  stosuje  się  dopłaty.  Stwierdziła,  że transakcja  z  bonifikatą  dla  starostwa  jest
korzystniejsza. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że pojęcie  atrakcyjności
może być względne. Działka dla szkoły jest atrakcyjna ale dla podmiotu, który chciałby kupić
tą działkę atrakcyjność jest mniejsza. 
Radny Krzysztof Janicki stwierdził, że cel jest bardzo szczytny – edukacja. Jednak środki
miastu też się przydadzą na edukację. Bonifikata 50% jest dobrą propozycją. Najlepszą opcją
byłaby  zamiana  działek.  Stwierdził,  że  starostwo  mogło  zakupić  nieruchomość  przy  ul.
Kaliskiej 5. Jednak Rada Powiatu nie wyraziła zgody na zakup tego gruntu. Starostwo na tej
nieruchomości  planowało  zbudowanie  sali  gimnastycznej,  utworzenie  oddziału  geriatrii
dla starszych  osób  i  przeniesienie  Ośrodka  Szkolno-Wychowawczego  z  Kiernozi.  Powiat
wtedy działki nie kupił, a miasto skorzystało na zakupie. Miastu każde środki są potrzebne,
także na oświatę. Stwierdził, że 50 % bonifikata jest uczciwą propozycją.  
Radny  Lech  Aniszewski stwierdził,  że  nie  ma  pretensji  za  zakup  nieruchomości  przy
ul. Kaliskiej  5.  Można  mieć  pretensje  o  nie  zagospodarowanie  jej  przez  5  lat,  a  miasto
musiało  ponosić  koszty  utrzymania  tego budynku.  Nie rozumie  dlaczego  jest  problem ze
zwiększeniem bonifikaty. Obecnie miasto oddaje ¾ budynku przy ul. Kaliskiej 5 organizacji
w użyczenie na 8 lat za darmo. Nie rozumie oddania największej nieruchomości w Alejkach
Sienkiewicza  dedykowaną  oświacie  organizacjom pozarządowym.  Teraz  już  wiadomo,  że
potrzebne jest 100 000 zł na utrzymanie tego budynku. W sali gimnastycznej, która powstanie
przy  ul. Kaliskiej  będą  ćwiczyć  dzieci  nie  ma  znaczenia  czy  z  powiatu  łowickiego  czy
z Łowicza.  Stwierdził,  że  Radni  żałują  kwoty  200 000 zł  dla  dzieci,  a  nikt  żałuje  kwoty
2 000 000 zł na sport profesjonalny. 
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Radny Michał Trzoska stwierdził, że nikt z Radnych nie krytykował zakup nieruchomości
przy ul. Kaliskiej 5. Radni krytykują to, że jest to inwestycja nie wykorzystana. Radni Rady
Miejskiej powinni się kierować interesem mieszkańców. A w interesie mieszkańców jest to
żeby powstała tam sala gimnastyczna i żeby uczniowie z całego powiatu łowickiego mogli
mieć  normalnie  przeprowadzone  zajęcia  wychowania  fizycznego.  W  interesie  miasta  i
mieszkańców jest to, żeby powstał nowy ładny budynek. Wyższa bonifikata może się do tego
przyczynić.
Złożył wniosek o zastosowanie 80% bonifikaty. 
Burmistrz Miasta Krzysztof Kaliński zaproponował, żeby Radni nie głosowali tej uchwały
na  dzisiejszej  sesji.  Podejmie  rozmowy  ze  Starostwem  na  temat  zamiany  działek.
To jest najlepsza propozycja i  jest  w interesie  miasta.  Zgodził  się z tym,  ze budynek przy
ul. Kaliskiej  5  jest  nie  wykorzystany.  Jednak  wartość  gruntu  z  dnia  na  dzień  rośnie.
Poinformował,  że  Pani  Joanna  Mika  administruje  budynkiem  tak,  że  się  on  bilansuje.
Stwierdził, że miasto nie wydaje kwoty 2 000 000 zł na kluby sportowe. 
Radna Wiesław  Gębura złożyła  wniosek  o  zdjęcie  z  porządku  obrad  projektu  uchwały
w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości gruntowej położonej w Łowiczu przy
ulicy  Kaliskiej,  obręb  Zielkówka  i  wyrażenia  zgody  na  udzielenie  bonifikaty  od  ceny
sprzedaży i zobowiąza
 Burmistrza do rozmów ze Starostą Łowickim o zamianę działek do czasu następnej sesji
Rady Miejskiej.
Radna  Zofia  Wielemborek stwierdziła,  że  nie  można  porównywać  przekazania  działki
z bonifikatą z klubami sportowymi czy budynkiem po Gimnazjum nr 1. Po wprowadzeniu
reformy oświaty miasto nie inwestowało środków w ten budynek. 
Radna Zofia Kroc popiera wniosek Radnego Michała Trzoski. Sala gimnastyczna to bardzo
szczytny cel. Młodzież z ZSP nr 4 ćwiczyła na korytarzu i chodziła zimą na OSiR. 
Radny Krzysztof  Janicki stwierdził,  że  cel  jest  szczytny.  Jednak,  żeby nikt  nie  zarzucił
niegospodarności Radni powinni poprzeć wniosek Radnej Wiesławy Gębura. Jednocześnie
Radni  powinni  zobowiązać  Burmistrza  do  najszybszego  rozpoczęcia  rozmów  na  temat
zamiany działek ze Starostwem. Powiat ma bardzo dużo atrakcyjnych gruntów. 
Radny  Lech  Aniszewski jest  zaskoczony  tokiem  dyskusji.  Radni  przekazali  atrakcyjne
działki na osiedlu Korabka pod „Mieszkania +” za darmo. 
Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta poinformował, że jest to nieprawda. 
Radny Lech Aniszewski wycofał swoją wypowiedź. Stwierdził, że się pomylił.  Te działki
powinno  się  potraktować  jako  wkład  miasta  dla  dzieci.  O  kwocie  2 000 000  zł  na  sport
profesjonalny mówił w perspektywie ostatnich 3 lat. 
Burmistrz Miasta  Krzysztof  Kaliński stwierdził,  że  Radny się  ciągle  myli  i  Burmistrza
oskarża m. in. o program „Maluch +”.
Radny Lech Aniszewski  mylić się to rzecz ludzka. 
Radny Krzysztof Janicki złożył wniosek o zamkniecie dyskusji

Przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Wiśniewski zarządził 10 minut przerwy 

Przerwa trwała od godz. 14.27  do godz. 14.40.
Po przerwie.
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował  głosowanie  zmiany  porządku  obrad  polegającej  na  zdjęciu  punktu
"Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  przeznaczenia  do  sprzedaży  nieruchomości
gruntowej położonej w Łowiczu przy ulicy Kaliskiej, obręb Zielkówka i wyrażenia zgody na
udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży." i zobowiązanie Burmistrza do rozmów ze Starostą
Łowickim o zamianę działek do czasu następnej sesji Rady Miejskiej.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „przeciw”.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „przeciw”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof Igielski głosował „przeciw”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „przeciw”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „przeciw”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Pięta Paweł „wstrzymał się” od głosu.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „przeciw”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „przeciw”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „przeciw”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek „wstrzymał się” od głosu.

9 „za”, 8 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  stwierdził,  że  Rada  Miejska  większością  głosów  nie
przyjęła  wniosku  o  zmianę  porządku  obrad  polegającej  na  zdjęciu  punktu  "Rozpatrzenie
projektu uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości gruntowej położonej
w Łowiczu przy ulicy Kaliskiej, obręb Zielkówka i wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty
od ceny sprzedaży." i zobowiązanie Burmistrza do rozmów ze Starostą Łowickim o zamianę
działek do czasu następnej sesji Rady Miejskiej.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował głosowanie wniosku o zastosowanie 80% bonifikaty.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „za”.
2. Radny Marek Boroski głosował „przeciw”.
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3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „przeciw”.
6. Radny Krzysztof Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „przeciw”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „przeciw”.
11. Radny Pięta Paweł głosował „za”.
12. Radny Leszek Plichta „wstrzymał się” od głosu.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „przeciw”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „przeciw”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „przeciw”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.

11 „za”, 7 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził, że Rada Miejska większością głosów przyjęła
wniosek o zastosowanie 80% bonifikaty.

Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Michał Terenowicz.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny  Lech
Aniszewski.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował  głosowanie  projektu  uchwały w  sprawie  przeznaczenia  do  sprzedaży
nieruchomości gruntowej położonej w Łowiczu przy ulicy Kaliskiej, obręb Zielkówka
i wyrażenia  zgody  na  udzielenie  bonifikaty  od  ceny  sprzedaży  wraz  z  wnioskiem
o zastosowanie 80% bonifikaty.

1. Radny Lech Aniszewski głosował „za”.
2. Radny Marek Boroski głosował „przeciw”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „przeciw”.
6. Radny Krzysztof Igielski głosował „za”.
7. Radny Krzysztof Janicki nie brał udziału w głosowaniu.
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8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „przeciw”.
11. Radny Pięta Paweł głosował „za”.
12. Radny Leszek Plichta „wstrzymał się” od głosu.
13. Radny Józef Szczepanik nie brał udziału w głosowaniu.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „przeciw”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „przeciw”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.

11 „za”, 5 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów: 
Uchwałę Nr XXVI/234/2020

Ad. 18
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej
Gminy Miasto Łowicz na lata 2020-2033 – przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik
Miasta.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Michał Terenowicz.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny  Lech
Aniszewski.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował  głosowanie  projektu  uchwały w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata 2020-2033.

1. Radny Lech Aniszewski „wstrzymał się” do głosu.
2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof  Igielski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
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7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Pięta Paweł „wstrzymał się” do głosu.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „przeciw”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek „wstrzymał się” do głosu.

14 „za”, 1 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów: 
Uchwałę Nr XXVI/235/2020

Ad. 19 
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2020 rok –
przedstawił  Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta. 

(stanowi załącznik)

W dyskusji wzięli udział: Radny Robert Wójcik, Radny Lech Aniszewski, Radna Wiesława
Gębura,  Radny  Paweł  Pięta,  Pan  Arkadiusz  Podsędek  Skarbnik  Miasta,  Pan  Krzysztof
Kaliński Burmistrz Miasta, Pan Bogusław Bończak Zastępca Burmistrza Miasta. 

Przewodniczący Rady Jacek Wiśniewski zarządził 10 minut przerwy.

Przerwa trwała od godz. 15.09  do godz. 15.29.
Po przerwie.

Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Michał Terenowicz.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów–  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny  Lech
Aniszewski.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  stwierdził,  że  jest  kworum  i 
zaproponował głosowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na
2020 rok. 

1. Radny Lech Aniszewski głosował „za”.
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2. Radny Marek Boroski głosował „za”.
3. Radny Grzegorz Durka głosował „za”.
4. Radny Dariusz Dzik głosował „za”.
5. Radna Wiesława Gębura głosowała „za”.
6. Radny Krzysztof Igielski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
7. Radny Krzysztof Janicki głosował „za”.
8. Radny Łukasz Jażdżyk głosował „za”.
9. Radna Zofia Kroc głosowała „za”.
10. Radny Krzysztof Olko głosował „za”.
11. Radny Pięta Paweł „wstrzymał się” od głosu.
12. Radny Leszek Plichta głosował „za”.
13. Radny Józef Szczepanik głosował „za”.
14. Radny Michał Terenowicz głosował „za”.
15. Radny Michał Trzoska głosował „za”.
16. Radna Zofia Wielemborek głosowała „za”.
17. Radny Jacek Wiśniewski głosował „za”.
18. Radny Jakub Wolski nie brał udziału w głosowaniu (nieobecny).
19. Radny Robert Wójcik głosował „za”.
20. Radny Henryk Zasępa głosował „za”.
21. Radny Tadeusz Żaczek głosował „za”.

18 „za”, 0„przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
Uchwałę Nr XXVI/236/2020

Ad. 20
Następna Sesja Rady Miejskiej planowana jest w dniu 24 września 2020 r. o godz. 10.00
w sali kinowej Łowickiego Ośrodka Kultury z następującym tematami:

1. Informacja o wykonaniu budżetu Miasta Łowicza za I półrocze 2020 roku.
2. Informacja  o  stanie  realizacji  zadań  oświatowych  w  Gminie  Miasto  Łowicz  za
poprzedni rok szkolny, w tym o wynikach egzaminów ósmoklasisty.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jacek  Wiśniewski  -  poinformował  o  planowanych
posiedzeniach komisji :
7 września 2020 r. Komisja Rewizyjna godz. 13.00.
14 września 2020 r. Komisja Społeczna godz. 15.00  
15 września 2020 r. Komisja Mieszkaniowa i Socjalna godz. 14.00.
16 września 2020 r. Komisja Gospodarcza i Rozwoju Miasta godz. 15.00.
21 września 2020 r. Komisja Budżetu i Finansów  godz. 15.00. 

Radny  Krzysztof  Olko stwierdził,  że  Rada  ustala  plan  pracy  na  cały  rok.  Teraz  Pan
Przewodniczący decyduje o zmianie terminu sesji. To jest nie w porządku wobec Radnych.
Przewodniczący  Rady  Jacek  Wiśniewski  poinformował,  że wynika  to  z  przyczyn
technicznych.  Wcześniej  informował  o  tej  zmianie.  Przeprosił,  że  nie  do  wszystkich
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ta informacja  dotarła.  Sesja  w sierpniu  może  potrwać  dwa  dni  w związku  z  tym  została
zaproponowana w dniu 25 sierpnia 2020 roku a nie jak planowo w dniu 27 sierpnia 2020
roku. 

Ad. 21
Przewodniczący Rady Jacek Wiśniewski podziękował za dyskusję i udział w obradach.
Na tym zakończono obrady XXVI Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Protokołowała

Jadwiga Kardjalik Inspektor

Katarzyna Marczak
InspektorPrzewodniczący Rady:

Jacek Wiśniewski
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